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PRAVA VREDNOTA 
JE BITI DOBER
»V teh kriznih razmerah bi 
morali tisti na vrhu s svojo 
skromnostjo in odpovedo
vanjem dati zgled...« pravi 
dr. Vekoslav Grmič, mari
borski naslovni škof.

Naš pogovor z njim 
preberite na 2. in 3. strani.

Stavka 2200 delavcev Elektrokovine Ma
ribor se nadaljuje. Današnja pogajanja so 
Pokazala, da mariborska banka še ni prev
zela lastništva nad podjetjem. Lastnik je 
torej Sklad, katerega odgovorni možje so 
vsi na dopustu.

Marija Petek-Verdel pravi, da se bo 
stavka nadaljevala do izplačila celotnih ju
nijskih plač. Žalostno je, da ima podjetje 
denar za neto OD, vendar izplačilo ni 
možno, ker mora tudi država dobiti davke 
in prispevke. Še bolj žalostno je, da tovarna 
stoji kljub velikim naročilom.

V Elektrokovini lahko pričakujemo novo 
zaostrovanje odnosov in težko je napove
dati možne poteze obupanih delavcev.

Delavci Pomiza (Dizajn 
opreme) iz Ljubljane 

zborovali pred 
zaklenjeno tovarno

STRAN 6

Gregor Miklič: Zaradi 
splošne kolektivne pogodbe 
za gospodarstvo ni nikomur 
treba znižati plač

STRAN 4

54.000 Odpušč
Doslej je zaradi predčasnega upokoje
vanja prevladala mehka različica iz
gube dela, zdaj pa se približujemo trdi

različici, ko se vse bolj povečuje šte
vilo odpuščenih delavcev.

STRAN 11
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Piše: Marjan Horvat
OROŽJE

Če drži trditev Branka Voduška v Delu, da so za to pri
stojni ljudje fotoreporterjem preprečevali snemanje natovar
janja humanitarne pomoči na helikopterje z rdečim križem 
na mariborskem letališču, se lahko samo povprašamo, kaj 
vse se skriva za afero »orožje v zabojnikih«, ki jo je na 
bonapartistični način odkril Janez Janša. Zdaj ne gre več za 
vprašanje, kdo vse in kateri posamezniki še posebej so imeli 
prste pri tej konkretni aferi, temveč za bržkone utemeljen 
sum, da so vsi vedeli za vse, pa je nekdo v pravem trenutku 
naredil pravo potezo in »razkrinkal« zločince, ki se ukvarjajo 
s preprodajo orožja.

Janez Janša je že na prvi tiskovni konferenci z neverjetno 
lahkostjo obtožil Silva Komarja, sicer aktualnega pomoč
nika SOVE, in kmalu zatem tudi firmo Drug-impex, češ saj 
se ve, kaj pomeni drug in kdo uporablja ta sinonim. Jezično 
opletanje ob tako občutljivih vprašanjih, povezanih s sumom 
o preprodaji orožja, o tranzitu orožja preko Slovenije, in to 
v kontejnerjih, ki bi morali biti namenjeni humanitarni po
moči, je škodljivo za ugled države in dokazuje, da je sicer 
samostojna Slovenija v neverjetni pasti. Zanko pa ji zategu
jejo tudi ljudje, ki bi morali, ne zaradi političnih ambicij, 
temveč zaradi varovanja njene suverenosti, skrbeti za njen 
ugled, varnost in blaginjo.

Prav je, da se afera z orožjem na mariborskem letališču 
razčisti. Ravno tako je potrebno dati odgovore na 27 vpra
šanj, ki jih je poslanska skupina v parlamentu naslovila 
glede trgovanja z orožjem, kajti ne bi bilo dobro, če bi se 
v praksi uveljavila politika, da lopov lovi lopova. Če kaj, si 
slovenski narod in ljudje, ki v potu svojega obraza služijo 
»majhne fičnike« za svoje preživetje, zaslužijo odgovor, kdo 
pa vendarle bogati s prepovedanimi posli in prepovedano 
trgovino. Toda komu zaupati raziskavo te trgovine!? Vojaški 
ali policijski obveščevalni službi!? Smo lahko prepričani, da 
bosta verodostojno razčistili cel kup vprašanj, ki je povezan 
s prejšnjim in zdajšnjim trgovanjem z orožjem? Dosedanje 
izkušnje žal temu ne pritrjujejo, saj se zdi neverjetno, da ne 
bi v dobrega pol leta ljudje iz VOMO ali VISA, zdaj SOVE, 
vedeli, kaj se dogaja s kontejnerji na mariborskem letališču, 
kaj s pošiljkami (ne)humanitame pomoči in kdo je odgovo
ren v tej zadevi. Če je bilo potrebno pol leta, da se razkrije, 
kar se je razkrilo na mariborskem letališču, se ne bi čudili 
tezi, da imamo popolnoma nesposobno vojaško in policijsko 
službo, ki mora skrbeti za varnost občanov in republike. 
Politične igre ob teh vprašanjih so naravnost grozljive, 
vredne vsega obsojanja in ustvarjajo strah med ljudmi. Tako 
kot odkrivanje dosjejev posameznikov po politični potrebi 
tega ali onega mogočneža, je afera z orožjem sad nepravne 
države. In temu botrujejo tisti, ki bi morali biti prvi na 
branikih varovanja pravne države. Vzeti novinarju film iz 
aparata ob prevažanju humanitarne pomoči kamorkoli, mu 
onemogočiti njegovo poslanstvo pri obveščanju, pa sodi že 
v zbirko kršitev človekovih pravic. Ljudje, kam peljejo pota 
slovenske (ne)budnosti?

NOVA KNJIGA ZALOŽBE ČZP ENOTNOST

RUDI ČAČINOVIČ:

MED DVEMA CERKVAMA
Zapisi dvakrat razočaranega vernika

Devetinsedemdesetletni avtor, znan slovenski publicist in diplomat 
v knjigi pripoveduje o svojem razočaranju najprej nad katoliško in 
potem še komunistično »cerkvijo« ter iskanju tretje, svoje poti. 
Zajema čas med vojnama, vključno s Hitlerjevim napadom na Jugo
slavijo.
Tudi naša mlada država danes išče novih, tretjih poti - med kapitaliz
mom in sistemom, od katerega se poslavljamo. Čačinovičev! Zapisi 
našo dediščino bogatijo z njegovimi pričevanji in spoznanji - drago
cenim prispevkom za našo sedanjost in prihodnost.
Knjigo lahko naročite na naslov: ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4 
telefon 321-255, 110-033. Cena je 1920 tolarjev.

>š
NAROČILNICA
Pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročam(o)............

izvod(ov) knjige MED DVEMA CERKVAMA. Naročeno pošljite na naslov: .

Ulica, poštna št., kraj: .........................................................................................

Ime in priimek podpisnika..................................................................................

1. naročeno bomo plačali v zakonitem roku
2. kot ind. naročnik naročam po povzetju

Naročeno, dne Žig Podpis naročnika

»Kaj bi rada gospa 
Lučka Bdhm«

(DE št. 32, 22. 7. 1993)
Gospod Janez Kopač, poslanec 

LDS v državnem zboru, je v ru
briki Odmevi objavil svoj odgovor 
na moj članek, ki ga je uredništvo 
DE naslovilo »kaj bi rad gospod 
Kopač.« Naslovitev objavljenih 
prispevkov je stvar uredništva.

Kaj sem torej hotela s svojim 
člankom:

1. Seznaniti sem hotela 26.596 
volilcev, ki so podpisali pobudo za 
dopolnitev zakona o zdravstve
nem varstvu in zdravstvenem za
varovanju, kaj se je zgodilo z nji
hovo zakonodajno pobudo. Tako 
se mi zdi prav in spodobno. Potru
dila sem se, da sem dogajanje 
okrog te zakonodajne pobude opi
sala tako, da bralcev nisem obre
menila z mnogimi tehničnimi po
drobnostmi zakonodajnega po
stopka. Predvsem sem skušala po 
domače razložiti marsikomu

težko razumljiva sistemska vpra
šanja zdravstvenega zavarovanja. 
Potrudila sem se, da sem korektno 
povzela vsebinsko razpravo po
slancev. Kdor je moj članek sproš
čeno bral, je razumel, da sem pri 
tem priznavala utemeljenost mar
sikatere vsebinske pripombe.

2. Dodala sem kratko informa
cijo o nečem, kar gotovo vsebin
sko ni bilo povezano s pobudo 
samo. Bilo pa je izrečeno ob raz
pravi o pobudi. Šlo je za žalitve 
sindikatov. Zame je žalitev nega
tivna vrednostna ocena, ki ne te
melji na dejstvih, ampak na nedo
kazljivih domnevah, ki pa vseeno 
umažejo dobro ime. Gospod Ko
pač je v mikrofone in pred televi
zijsko kamero izrekel vrednostno 
sodbo, da se za zakonodajno po
budo ne skriva solidarnost z brez
poselnimi, ampak prestižni ra
zlogi med sindikati. Njegov po
slanski kolega je še rekel, da sin
dikati tako skrbijo predvsem za 
sebe. Kdor žali, ne sme biti prese
nečen, da je žaljeni užaljen. Izjava 
me je preprosto prizadela. Glavna 
teža članka je bila na poročilu 
o usodi pobude. Če je po mnenju g.
Kopača spremenjeni naslov 
članka težo članka premaknil, naj 
se o tem pogovori z uredništvom, 
ki članke naslavlja.

S tem, ko sem poročala o dej
stvih, se nisem vrednostno opre
delila do nikogar. Najmanj ne do 
tehtnosti ostalega dela razprave 
gospoda Kopača. Februarja sem 
sama pobudnike dopolnitve za
kona opozorila, da bi predlagana 
zakonska dopolnitev vodila v vi
šanje prispevne stopnje za zdrav
stveno zavarovanje. Navsezadnje 
je bil začetek leta čas, ko se je 
v Sloveniji pripravljal državni 
proračun za leto 1993 in ko sta se 
določali novi prispevni stopnji za 
zdravstveno in pokojninsko-inva- 
lidsko zavarovanje. Predstavniki 
svobodnih sindikatov smo se 
v skupščinah Zavoda za pokojnin
sko in invalidsko zavarovanje in 
Zavoda za zdravstveno zavarova
nje odločno zavzemali za znižanje 
obeh prispevnih stopenj. Pri tem 
smo navajali liste argumente kot 
g. Kopač. Toda solidarnost z od
puščenimi sodelavci je bila tako 
visoka, da je pri pobudi ostalo.
Svojevrstna potrditev te solidar
nosti je tudi presenetljivo visoko 
število volilcev, ki so jo v kratkem 
času podpisali.

V svoji predstavitvi zakono
dajne pobude na odboru za zdrav
stvo, delo, družino in socialno po
litiko državnega zbora sem govo
rila o pričakovanih finančnih po

sledicah pobude. Odbor sem set' 
nanila, da je izračun, ki je upošte- 
val število potencialnih uprave 
čencev, osnovo za prispevke in v*' 
šino premije za popolno prosto
voljno zdravstveno zavarovanje’ 
pokazal, da bi se morala skupna 
prispevna stopnja za obvezno 
zdravstveno zavarovanje zarad1 
višje solidarnosti zvišati za 0,2 od
stotka. Ker se je na seji odbore 
postavilo kot ključno vprašanje, 
ali predlagana dopolnitev zakone 
pomeni tudi več stroškov prora
čuna v okviru zavarovanja za pr*' | 
mer brezposelnosti, sem v pred
stavitvi pred dfžavnim zborom 
spregovorila predvsem o tem.

Žalitev sem v članku omenile 
zato, ker je bila izrečena. In ne 
zato, da bi diskreditirala glasova
nje v pobudi v državnem zbore- 
Navsezadnje sem v članku jasno 
zapisala, da je pri glasovanju dr
žavni zbor upošteval opozorile 
vlade o konceptu novega sisteme 
zdravstvenega zavarovanja.

Še odgovor na vprašanje g. Ko
pača: Ne, jaz nisem predlagala te 
dopolnitve zakona. Pobuda je pri
šla iz regije z eno najvišjih stopenj 
brezposelnosti v Sloveniji. Po
budo sem pred državnim zborom 
predstavila po službeni dolžnosti.

Lučka Bdhm

Vladirepublike 
Slovenije, Zavodu 
za pokojninsko 
in invalidsko 
zavarovanje 
in slovenski javnosti

Zveza upokojencev pri ZDRU
ŽENI LISTI socialnih demokratov 
je odločitev pristojnih državnih 
organov, da se avgustovske pokoj
nine in invalidnine znižajo za 4% 
sprejela z veliko nejevoljo. Vemo, 
da je do znižanja prišlo na zakonit 
način in temu nočemo ugovarjati; 
smo pa prepričani, da bi problem 
lahko rešili na manj boleč način.

Zato sprašujemo: ali ne bi bilo 
mogoče zmanjšanje razpoloviti in 
ga izvesti v dveh mesečnih izpla
čilih? Pri izredno visokem dolgu, 
ki ga ima država Slovenija pri za
časno pokojninskem zavodu, bi 
brez velikih posledic lahko le-ta 
začasno pokrivala vsaj 0,8-od- 
stotno znižanje, ki izhaja iz na
slova zmanjšanja plač v zadnjem 
mesecu.

Prepričani smo, da če bi organi, 
ki odločajo o usklajevanju pokoj
nin, vsaj nekoliko upoštevali te
žak socialni položaj velike večine 
upokojencev, našli manj bolečo 
rešitev. Tako pa nam ostane le 
upanje, da do podobnih posegov 
v bodoče ne bo prihajalo.

Zveza upokojencev pri 
ZDRUŽENI LISTI 

socialnih demokratov

Sklad ne izvaja 
obveznosti

Sindikat podjetja Kovinar Čr
nomelj je na zahtevo zbora delav
cev, s strokovno pomočjo Ob

močne organizacije sindikatov 
Bele krajine, vložil na Temeljno 
sodišče v Ljubljani tožbo na raz
veljavitev pogodbe o preoblikova
nju in prenosu lastništva na Sklad 
RS za razvoj.

Sindikat s tožbo utemeljuje, da 
je Sklad z javnim pozivom o pre
nosu lastništva na Sklad zagotav
ljal programsko, finančno in ka
drovsko sanacijo podjetja, s pod
pisom pogodbe 22. 9. 1992 prevzel 
tudi obveznost, da bo delavcem 
podjetja omogočil odkup dela de
leža podjetja pod ugodnejšimi po
goji.

Sklad RS za razvoj ni v ničemer 
izpolnil svoje, v javnem pozivu 
objavljene obveze. Nasprotno, po 
prevzemu lastništva se je proiz
vodnja ustavila, ker ni zagotovil 
kadra za vodenje podjetja. Sledila 
je odpustitev 62 delavcev (ostalo 
je nekaj delavcev z zakonsko zaš
čito v delovnem razmerju, vendar 
brez dela).

Delodajalec ne zagotavlja ob
veznosti po sprejetem programu 
o razreševanju presežnih delavcev 
Kovinarja, zato le-ti nimajo mož
nosti preživetja. Delavci, ki so še

v delovnem razmerju, ne preje
majo OD, kot še niso zagotovljena* 
denarna sredstva za izplačilo plac 
vsem delavcem za meseca marec 
in april (v času sprejemanja pro
grama). j

Tudi iz drugih ravnanj Sklade 
je nedvomno, da lastniku ni cil) 
hitro saniranje podjetja in s tem 
delavcem zagotoviti delo, saj *** 
vložil nobenih denarnih sredstev, 
temveč čaka le na profit od pro
daje podjetja.

Delavce oziroma podjetje je 
Sklad s pogoji javnega poziva 
očitno spravil v zmoto glede na
mena sklenitve pogodbe, saj če h’ 
vedeli za vsa današnja dejstva, 
prav gotovo ne bi prešli v lastni
štvo Sklada. Z neizvajanjem ob
veznosti tožene stranke pa je tudt 
zadostni razlog za tožbo za razve
ljavitev pogodbe.

Z dobljeno tožbo sindikata i*1 
ponovnim lastninjenjem podjetja, 
delavci upajo na ponovni žagan 
proizvodnje in s tem možnost za 
delo, ki je pogoj za preživetje- _ 

Jože Mikhc, 
Območna organizacija 

sindikatov Bele krajine

Pogovor z naslovnim škofom dr. Vekoslavom Grmičem

PRAVA VREDNOTA

Tisti na vrhu bi morali dajati zgled 
skromnosti

»V teh kriznih razmerah bi morali tisti 
na vrhu s svojo skromnostjo in odpove
dovanjem dati zgled, kako naj bodo tudi 
drugi pri nas pripravljeni na žrtve in 
odpovedi. Sedaj pa je velikokrat dru
gače: odpovedovati se morajo delavci, ti
sti na vrhu pa ravnajo obratno,« pravi 
naslovni škof in univerzitetni profesor 
dr. Vekoslav Grmič, ki že desetletja 
javno in kritično razmišlja o naši druž
beni stvarnosti ter v svoji zavezanosti 
poštenosti, morali in resnici velikokrat 
pove tudi tisto, česar marsikdo ne sliši 
rad, še posebej ne tisti, ki imajo v družbi 
moč in oblast. Dr. Vekoslav Grmič se je 
v preteklosti, ko to pri nas še ni bilo 
popularno, zavzemal za spoštovanje do
stojanstva, pravic in svoboščin vsakega 
človeka ter za dialog med različno misle
čimi. Sedaj ko se je pri nas popularno 
zavzmati za tržno ekonomijo, pa dr. Gr
mič opozarja na nujnost vzpostavitve so
cialno pravične države ter se zavzema za 
socialno tržno gospodarstvo. Zato nas je 
še toliko bolj zanimalo, kako vidi in pre

soja naše sedanje družbene razmere ter 
težave, ki vsakodnevno pestijo večino 
ljudi.

Živimo v času globoke gospodarske 
krize, ki vse močneje odseva tudi v soci
alnih razmerah, saj se mnoge družine 
s svojimi vse skromnejšimi dohodki le 
s težavo prebijajo iz meseca v mesec. 
Ravno v teh dneh so zato delavci v števil
nih podjetjih na Štajerskem in drugod po 
Slovenij stavkali. Kako presojate seda
nje razmere na gospodarskem in social
nem področju?

Dr. Vekoslav Grmič: Nedvomno je res, 
da se ljudje pri nas še niso navadili mi
sliti na novi način - mnogi še vedno pri
čakujejo, da bo vse stvari v gospodarstvu 
uredila država, in mislijo, da je to tudi 
njena dolžnost. Zato zahtevajo od vlade 
in države, naj uredi tudi tiste probleme 
v gospodarstvu, v katere se država ne 
sme vtikovati. V resnici to ne gre skupaj 
s tržnim gospodarstvom, kakršnega za
govarjamo. In tako se potem dogaja, da 
krivdo za neuspešnost podjetja pripisu
jemo samo družbenemu sistemu.

Zakaj se morajo danes odpovedovati samo 
delavci?

Zavedati bi se morali, da bomo lahko pora
bili samo toliko, kolikor bodo pridelali ali 
zaslužili. Zato bi se v tem prehodnem obdobju 
in v časih gospodarske krize morali biti vsi 
pripravljeni tudi čemu odpovedati. Sedaj pa 
se dogaja, da se to zahteva samo od delavcev, 
medtem ko vodilni kadri mislijo, da morajo 
biti plačani tako kakor na Zahodu. Tako so 
nastali veliki razponi med najnižjimi in naj- 
višjimi plačami, ki znašajo tudi 1:100. Tudi 
v državni upravi bi morali upoštevati, da ne

morejo biti ljudje na vrhu plačani tako, kakor 
so plačani drugod po svetu, dokler delavec 
nima niti najpotrebnejšega. Z drugimi bese
dami: tisti na vrhu bi morali dati zgled, kako 
naj bodo tudi drugi pri nas pripravljeni na 
žrtve in odpovedi.

Ker si delavci drugače, kakor da stavkajo, 
ne morejo pomagati, ker so res v obupnem 
položaju, se dogaja, da stavkajo tudi tisti, ki 
niso upravičeni. Se pravi, da se stavke širij0 
kakor nalezljiva bolezen. Priznati moramo, da 
smo imeli v zadnjem času tudi stavke pa ne 
delavcev - ki niso bile upravičene. Če kdo ne 
dobi plače več mesecev, mora stavkati, kdor 
pa redno prejema sorazmerno dobro plačo 
v sedanjih gospodarskih in socialnih razme
rah nima pravice stavkati.
Perspektiva je socialno-tržno 
gospodarstvo

Zagotovo pa je posebej neugodno odmevalo, 
ko so politični voditelji najprej uredili svoje 
plače, potem pa plače zamrznili drugim.

Pred nedavnim je bil pogovor s teologom 
osvoboditve Leonardom Boffom. Ta je posebej 
poudaril, da niti realni socializem niti kapit®' 
ližem ne more rešiti vseh tistih vprašanj, kise 
danes postavljajo na socialnem področju, 
temveč da je za to potrebna takoimenovana 
socialna demokracija, ki po eni strani vklju
čuje vrednote človekove svobodne ustvarjal
nosti, sodelovanja in soodločanja v najširšem 
pomenu besede, po drugi strani pa se vedno 
ozira tudi na skupnost. Sicer pa danes so
dobni misleci na splošno opuščajo govorjenje 
o tržnem gospodarstvu kot odrešujoči formul* 
za gospodarski razvoj in namesto tega po
udarjajo socialno tržno gospodarstvo. Zanj se 
zavzemajo tudi tisti, ki sicer zagovarjajo libe
ralni kapitalizem.
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V paketu avtocestnih za
konov, ki jih je državni zbor 
obravnaval na tokratnem za
sedanju, se je zataknilo že 
pri prvem dokumentu, ki ga 
je predložila vlada - namreč gradivu z naslovom Gradnja 
avtocest v Republiki Sloveniji. Gre za dokument, ki po
meni analizo stanja in možnosti nadaljnje gradnje avto
cest pri nas.

Že na začetku obravnave je zadrego povzročil procedu
ralni predlog matičnega telesa - odbora za infrastrukturo 
in okolje, ki mu predseduje Žare Pregelj. Ta je v zadnjem 
hipu predlagal, naj bi - tudi v skladu z novim poslovni
kom državnega zbora, ki so 
ga na seji prvič uporabljali 
- gradivo prekvalificirali 
v nacionalni program grad
nje avtocestnega sistema 
v Sloveniji kar bi pomenilo, 1 
da bi tokratna razprava po- j| 
menila prvo obravnavo gra
diva, sprejem pa bi se odlo
žil tja proti koncu leta.

Predlog odbora ni

Fleksibilnost
presenetil samo tistih članov odbora, ki zaradi obvezno
sti do svojih poslanskih skupin na zadnji jutranji seji 
odbora, kjer je bil sprejet predlagani sklep, niso sodelo
vali, pač pa predvsem pristojnega ministra Igorja Umka. 
Potem ko je že več poslancev ugotavljalo, da ponujeni 
sklep odmika sprejem gradiva za skoraj pol leta in to ne bi 
bil več dokument, ki na podlagi trdnega aprilskega sklepa 
državnega zbora omogoča nemuden začetek gradnje av
toceste, in da pomeni začetek avtocestnega razpravljanja 
od črke A, minister Umek kar ni vedel, kaj bi povedal. 
Govoril je le, da bi moral biti program fleksibilen, pa da bi 
utegnili interesi Zahoda pogojevati dodelitev kreditov za 
druge smeri in tako naprej. Očitno še ni uspel preštudirati 
novega poslovnika, saj nacionalni program sprejema dr
žavni zbor po postopku, ki velja za sprejem zakonov. Zato 
njegovo samospraševanje, ali nacionalni program vse
buje strogo ali manj strogo zavezo, ali omogoča tako ali 
drugačno dinamiko strategije in izgradnje, pomeni, da 
stvari ni dobro proučil in razumel. To še toliko bolj, ker je 
dokument predložila vlada in ne pristojni odbor.

S svojo neodločnostjo je minister najbrž vplival tudi na 
odločitev poslancev, da so z najtesnejšo večino glasov 
naslov dokumenta spremenili. Zaradi proceduralnega za
pleta in nepripravljenosti bomo še naprej priča, da se 
bodo razprave o avtocestah začenjale od začetka. Že 
nadaljevanje tega zasedanja državnega zbora je poka
zalo, da bo tako.

V izredno ideološko obar
vani razpravi, ko so poslanci 
kar tekmovali, kdo bo bolj 
prepričljivo zagovarjal pravo
verno varianto jugozahod-se- 
verovzhod, se poslanec 
Nace Polajnar ni bal realno 
presojati pomena cestnega 
slovenskega križa. Resda je 
ugotovil, da je kar nevarno 
razpravljati o cestnem križu, 
toda kdo pa sploh bo govoril 
o križu, če ne krščanski de
mokrati.

Slovenci se bomo vozili na 
vzhod in zahod, na sever in 
jug, je pribil. Polajnar bi se le 
želel voziti varno, pa ne

Ne boji se križa
glede na to, ali to, da se pelje proti jugu, pomeni, da bo šel 
čez slovensko mejo na »sporno« Hrvaško.

Če potrebujemo avtocestno horizontalo, potrebujemo 
tudi vertikalo. Tisti, ki ta hip zatrjujejo, da potrebujemo 
hrbtenico avtocest, ki povezuje Italijo in Madžarsko kot 
edino, kar Sloveniji odpira vrata v svet, najbrž pozabljajo 
na to, kaj so govorili pred kakim mesecem in pol, ko so 
v državnem zboru razpravljali o odnosih z Italijo. Takrat je 
bilo namreč na račun te naše sosede izrečenih kar veliko 
trdih besed. Kaj pa če bomo na koncu avtoceste proti Italiji 
naleteli na železna vrata?

Nihče najbrž ni proti prioriteti izgradnje avtoceste, ka
kršno je določil državni zbor že aprila, toda tokratna raz
prava v državnem zboru je bila po Polajnarjevem mnenju 

| tako spolitizirana, da ni več mogoč realen razmislek o te
meljnih dilemah. Te pa slejkoprej ostajajo. In smešno je, če 
nekdo poskuša ovrednotiti tudi ostale cestne smeri, pa ga 

“obdolžimo, da se zavzema za vračanje na Balkan.

Zdaj naenkrat postaja sporen celo Karavanški predor. 
Četudi ta hip ni donosen, gotovo pomeni krajšanje poti 
v Evropo. Poti v Evropo pa potrebujemo več, več v za
hodno Evropo in več v vzhodno. In potrebujemo jih tudi na 
jug. Če se že sam ne bom več kopal v nekoč našem 
južnem morju, je pristavil Polajnar, bi želel, da bi se vsaj 
moji otroci še kdaj kopali v tistem južnem morju.

Gloda Boža
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JE BITI DOBER
Pri nas se zavzemanje za socialno pravično 

ruzbo velikokrat enači z zavzemanjem za 
Uravnilovko, ki ljudi ne spodbuja k delu in 

tvarjalnosti. Kako je mogoče urediti 
/'>zbo, da bo socialno pravična, in kako je 
Mogoče ljudi motivirati za delo?

br. Vekoslav Grmič: Gotovo je res, da je pri 
*as delo razvrednoteno, se pravi, da nimamo 
. 0 dela tistega odnosa, kakršnega bi morali 
rneli- Za marsikoga je služba pomembna 

Sam° zato, ker ima tako človek zagotovljene 
s°cialnovarstvene pravice, medtem ko šele 
®v°j prosti čas uporabi za delo, ki ga res 
estno opravlja. Nedvomno je vzrok za to tudi 

Premajhna motiviranost za delo, kar zadeva 
j.aslužek. Toda to ni edini vzrok, ampak so se 
ludje navadili na tak način gledati na svoje 
-,° ^n°sti, ker so bili morda nekoč preveč zaš-

Slovenski človek se želi z delom tudi uvelja
viti in pokazati. Človek, ki dela, ne želi biti 
samo nagrajen, pač pa hoče, da mu nekdo tudi 
prizna to, kar je naredil, da ga pohvali, da mu 
nudi priznanje. V vsakem človeku je želja po 
takšni afirmaciji.

Pa še nekaj velja upoštevati. Nekoč je pri 
nas sistem premalo poudarjal pomen dela, 
preveč pa je poudarjal človekovo ideološko 
usmeritev. Tako je prejšnji sistem premalo 
cenil človekovo sposobnost za delo in preveč 
njegove politične nazore. Mnogi so sčasoma 
zato sami začeli tako gledati na te stvari in 
delo je zato izgubljalo ceno. Žal se to nada
ljuje še danes...

Mnogi ljudje pa zgubljajo voljo do dela tudi 
zaradi tega, ker se čutijo v podjetjih nemočne 
in zapostavljene in ker se njihove pravice ne 
upoštevajo.

Razponi med najnižjo in najvišjo 
P*aco so odločno preveliki

Nikakor pa ne bi smel biti razpon med naj- 
^lz]o ali najvišjo plačo takšen, kakršen je da- 

e.S' Po mojem bi smel biti razpon med naj- 
l2jo in najvišjo plačo 1:3. seveda pa se je 
reba ozirati tudi na mesto, na katerem je kdo 

^aPoslen v organizaciji dela. Res je namreč, da 
eckrat posamezno delo samo po sebi zahteva 
ecjo nagrado, ker je združeno tudi z večjimi 

naP°ri in izdatki.

li potemtakem Slovenci nismo tako de
a>ni, kakor velikokrat radi sami o sebi rc 

remo?
Dr. Vekoslav Grmič: Zanimivo je, da Slo 

enci veljajo za priden in delaven narod, č 
^eajo v inozemstvu, če pa bi človek gleda 
laht°’ ^ *n kako delamo doma, bi o ter 
skl ° reSno Podvomil. Ravno iz tega lahk 
tu^ePamo’ da pri nas očitno nekaj ni v redi

z nagrajevanjem dela, saj bi ta razlik_ o- - - -ucia, ocij i_»x ucz x dz.il

e delom Slovencev v tujini in doma 
°S a biti tako velika, kakor včasih je.

Eni imajo vedno več, drugi vedno 
manj

Dr. Vekoslav Grmič: Pri nas se trenutno 
dogaja nekaj, kar se je dogajalo v začetni fazi 
kapitalizma, kakor da bi mi danes začenjali 
šele tam, kjer je začenjal kapitalizem na za
četku razvoja kapitalistične družbe, kar je 
anahronizem. Z drugimi besedami: danes 
imamo opraviti na en strani s tistimi, ki nekaj 
imajo in imajo vedno več, na drugi strani pa 
s tistimi, ki nimajo nič in so vedno bolj revni. 
Tako se dogaja, da imajo v podjetjih eni vse 
pravice, drugi pa nobenih. Delavec si danes 
sam sploh ne more več pomagati, ker je v res
nici njegov delodajalec direktor, ki lahko 
v glavnem počne, kar hoče.

Kdo potemtakem danes še sploh lahko zaš
čiti delavca in njegove pravice?

Dr. Vekoslav Grmič: Delavec kot posamez
nik danes niti ne upa niti ne more nasproto
vati vodilnim v podjetju, četudi kršijo njegove 
temeljne pravice. Zdi se mi, da so nastopile 
razmere, v katerih lahko sindikat resnično 
vrši svojo nalogo: na eni strani mora ščititi

delavce in njihove pravice, na drugi strani pa 
mora ustrezno postaviti tudi zahteve po dolž
nostih, ki jih morajo delavci izpolnjevati, da 
bi lahko na osnovi tega uveljavljali svoje pra
vice.

Sindikat naj poudarja pravice in 
dolžnosti delavcev

V sindikatu torej vidim dvojno funkcijo: 
sindikati naj ne bodo samo zagovorniki pravic 
delavcev, pač pa tudi njihovih dolžnosti. 
Takšno delo sindikata bo prispevalo po eni 
strani k spremembi miselnosti med delavci, po 
drugi strani pa tudi delodajalci v sindikatu ne 
bodo videli sovražnika, pač pa sodelavca.

Veliko se ukvarjate z moralnimi vprašanji. 
Kako današnje razmere vplivajo na spre
membe v ljudeh?

Dr. Vekoslav Grmič: Ker so se pri nas po 
tolikih letih pojavile možnosti, da si človek 
pridobi imetje, se je v resnici začel proces na 
eni strani individualizma in egoizma, na drugi 
strani pa materializma. Ker so sedaj možnosti 
za pridobitev premoženja večje kakor v časih 
realnega socializma, je toliko večja tudi ne
varnost, da bi mnogi ljudje postali popolni 
materialisti. To pomeni, da človek izgubi čut 
s sočloveka, da pozna samo sebe in svoje kori
sti in da mu je najvišja vrednota: Imeti in 
zopet imeti! Samo kultura v najširšem po
menu besede lahko tukaj odpira ljudem oči za 
duhovno plat življenja oziroma za kvaliteto 
življenja in ne samo za njegovo kvantiteto.

Pomembneje je biti dober človek 
kakor veliko imeti

Kakor Fromm moramo postaviti nasproti 
imeti - biti dober človek. V tem smislu bi 
moral delovati tudi družbenopolitični sistem, 
saj gre za vrednote, ki bi jih morala zagovar
jati in pospeševati že prej omenjena socialna 
demokracija.

Veliko delavcev v Sloveniji je v teh vročih 
poletnih dneh stavkalo ali stavka za že zaslu
žene plače. Imate kakšno misel še zanje?

Dr. Vekoslav Grmič: Želim jim, da bi imeli 
odgovorni več posluha za njihove zahteve in 
potrebe, z druge strani pa naj bi se tudi sami 
zavedali, da si bodo lepšo prihodnost ustvarili 
s svojim delom in ustvarjalnostjo.

Tomaž Kšela

Lokalna samouprava pred vrati (5)

VMESNA STOPNICA 
POKRAJINA

Pokrajine so si tvorci no
vega zakona o lokalni samou
pravi zamislili kot širše samo
upravne lokalne skupnosti, 
v katere se občine povezujejo 
zaradi urejanja in opravljanja 
lokalnih zadev širšega po
mena. Pokrajine bodo morale 
nastati tudi zaradi tega, ker 
centralna država ne bo mogla 
ažurno kontaktirati in sodelo
vati z vsemi novonastalimi 
občinami, ki jih bo verjetno od 
250. do 300. Za nemoten pre
tok1informacij in delovanje si
stema bo potrebna vmesna 
stopnica - pokrajina.

Slovenija je od nekdaj 
dežela pokrajin

V Sloveniji je bilo denitno 
leta 1939 25 okrajev in 403 
občine. Približno enako šte
vilo okrajev je bilo do 1952. 
leta, ko se je njihovo število 
zmanjšalo na 19, število občin 
pa na 371. Leta 1955 se je šte
vilo okrajev ob približno ena
kem številu občin povečalo na 
20, že dve leti kasneje pa 
zmanjšalo najprej na 11, leto 
kasneje pa najprej na devet in 
nato na osem. Leta 1963 se je 

•število občin v Sloveniji
zmanjšalo na 66, število okra
jev pa na štiri. Leta 1965, ko je 
bilo v Sloveniji vsega še 62 
relativno velikih občin, pa so 
okraje ukinili. Nadomestilo 
jih je medobčinsko sodelova
nje v regijah.

Merjenje moči med 
mestnimi in okoliškimi 
občinami

V pokrajinah, ki bi jih usta
novila država z zakonom, bi 
po izkušnjah sodeč tako imela 
objektivno večji vpliv večja 
mesta oziroma mesta, v kate
rih bo sedež pokrajin. Tega se

bojijo majhne občine, ki že se
daj le stežka opozorijo dr
žavne organe na svoje pro
bleme. V pokrajinah, ki bi jih 
skupno in sporazumno obli
kovale občine in v njih so
glasno urejale lokalne pro
bleme širšega pomena, pa bi 
imele večjo težo manjše ob
čine. Tega se bojijo v mestih, 
kjer marsikdaj menijo, da se 
njihovi problemi v sloven
skem prostoru ne slišijo do
volj, ker jih preglasijo majhne 
občine.

Pripravljale! zakona pred
lagajo, da bi se v pokrajine 
povezovale občine na širšem, 
geografsko zaokroženem ob
močju. S statutom pokrajine 
naj bi občine opredelile lo
kalne naloge širšega pomena, 
ki naj bi jih opravljala pokra
jina. Po statutu pokrajine bi 
občine lahko dajale soglasje 
pri urejanju prenesenih lokal
nih zadev na pokrajino, dr
žava pa bi v sporazumu s po
krajino nanjo lahko prenesla 
nekatere zadeve iz državne 
pristojnosti.

Pokrajina naj bi reševala lo
kalne probleme širšega po
mena: komunalne, gospodar
ske, kulturne, socialne. Skr
bela naj bi za graditev in 
vzdrževanje komunalnih, 
energetskih, prometnih in 
drugih infrastrukturnih ob
jektov. Prav tako naj bi skr
bela za objekte za družbene 
dejavnosti, za odstranjevanje 
komunalnih in drugih odpad
kov, za urejanje odplak in po
dobno.

V Sloveniji bomo mnogo 
širših lokalnih problemov laže 
rešili po pokrajinah, upošte
vaje tudi specifične navade, 
interese, potrebe in običaje 
tamkajšnjih prebivalcev.

Tomaž Kšela

STRATEGIJA
RAZVOJA

Gospodarski tokovi so vse bolj neugodni. 
Eden izmed številnih kazalcev je tudi 
zmanjšanje plač zaposlenih. Temu bodo sle
dile verižne reakcije na mnogih področjih. 
Najavljeno je že zmanjšanje pokojnin.

Tudi v državah Evropske skupnosti pada 
Piše: Jože Smole stopnja gospodarske rasti in se povečuje 

brezposelnost. Po oceni mnogih strokovnja
kov ne gre samo za ekonomsko recesijo, temveč se že kažejo znaki 
krize.

V nekdanjem vzhodnem bloku poteka prehod od državnoplan- 
skega na tržno gospodarstvo z velikimi mukami. Ekonomski pro
grami niso celoviti, še posebej pa niso učinkoviti. Za zdaj še ni 
nobenih znakov ekonomske oživitve. Najnovejša monetarna reforma 
v Rusiji (zamenjava rubljev z devalviranimi novimi in zamrznitev 
pretežnega dela prihrankov državljanov) se drastično izvaja na 
račun zaposlenih in upokojencev, kar bo seveda poleg političnih 
imelo tudi težke ekonomske posledice.

Slovenija ni izgubila samo pretežne večine nekdanjih jugoslovan
skih trgov, ampak ima iz objektivnih razlogov vse večje težave 
z vzhodnimi trgi. Tudi možnosti za razširitev ekonomskega sodelo
vanja z evropskim trgom niso ravno rožnate. To velja tudi za naše 
ekonomske odnose z ZDA, Kanado in Japonsko.

Vse te mednarodne danosti so še pomemben dopolnilni razlog za 
potrebo po takojšnji izdelavi celotnega gospodarskega in razvojnega 
programa Slovenije. Stvari se očitno ne dajo učinkovito urejati 
s parcialnimi ukrepi. Potrebna je celovita strategija. Če bomo na tem 
življenjsko pomembnem področju zaostajali, se nam bo slabo pisalo.

Razne afere, ki pretresajo našo družbo, je vsekakor potrebno 
razčistiti do dna. Toda to početje nas ne sme odvračati od reševanja 
glavnih problemov, zlasti pa ne sme biti opravičilo za še vedno 
neizdelan program razvoja.

Edina svetla točka v sedaj prevladujočem aferaškem vzdušju je 
program gradnje cest, ki ga je izdelala vlada. Državni zbor je o njem 
razpravljal v konstruktivnem ozračju. To naj bi bil tudi poduk za 
prihodnje ravnanje. Poslanci bi morali ne glede na strankarsko 
pripadnost ne le prisluhniti predlogom naših najsposobnejših eko
nomistov, temveč bi jih morali tudi konkretno podpreti. Od vlade pa 
bi morali zahtevati, naj pred državnim zborom razgrne predlog 
celovitega gospodarskega in razvojnega programa.

Vsaka država, ki bdi nad svojim razvojem in svojo suverenostjo, 
vodi politiko diverzificiranih (raznovrstnih) mednarodnih ekonom
skih odnosov. Ne omejuje se samo na nekatere ekonomske grupacije, 
temveč računa s slehernim tržiščem. Mi bi morali to še posebej 
upoštevati, ker smo pač po številu prebivalcev majhni v evropskih in 
svetovnih merilih, kar objektivno odseva v moči našega gospodar
stva. In prav zato bi poleg nujno potrebne prioritete evropskemu 
trgu morali veliko pozornost namenjati tudi azijskim, afriškim in 
latinsko-ameriškim tržiščem. Tudi to sodi v sestavo celovite eko
nomske strategije, ki naj bi nam odprla perspektivo gospodarske 
rasti in s tem tudi utrdila osnove suverenosti Republike Slovenije.
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NIKOMUR NI TREBA
ZNIZATI PLAČ

V zvezi z uveljavljanjem splošne kolektivne pogodbe za go
spodarstvo je več vprašanj. Nekatera smo postavili Gregorju 
Mikliču, članu predsedstva ZSSS, ki je verjetno upravičeno 
označen za enega najbolj kompetentnih poznavalcev. Miklič 
pravi, da se splošna kolektivna pogodba lahko uporablja nepo
sredno in da organom upravljanja o tem ni treba sklepati. Če so 
zneski izhodiščnih plač v panožnih in podjetniških kolektivnih 
pogodbah višji kot v splošni kolektivni pogodbi, pa teh zneskov 
ni treba zmanjšati, le regresi so do konca leta omejeni.

splošno kot panožno pogodbo. 
Obe jim morata biti dostopni 
in morata biti na znanem me
stu. Pogodbi se med seboj do
polnjujeta in to velja tudi za 
podjetniške kolektivne po
godbe. Ni pa nobenega ra
zloga, da se iz splošne po
godbe prepisuje v panožno in

DE: V komentarju splošne 
kolektivne pogodbe ste za
pisali, da je pogodba zave
zujoča. Kaj to pomeni?

Miklič: Splošna kolektivna 
pogodba je obvezujoča pravna 
listina, ki velja za vse gospo
darske subjekte, ki imajo se
dež ali trajneje opravljajo delo 
v Sloveniji. Pogodba velja 
tudi za vse zaposlene pri teh 
subjektih. Splošna kolektivna 
pogodba velja sama po sebi in 
za njeno izvajanje ni potreben 
dodaten sklep organa uprav
ljanja posameznega podjetja. 
Takšna pravna veljava po
godbe izhaja iz veljavnih do
ločb zveznega in republiškega 
zakona o delovnih razmerjih. 

DE: Ali res držijo trditve, 
da so najnižje pravice iz 
splošne kolektivne po
godbe iztožljive?

Miklič: Določbe pogodbe
pomenijo minimum pravice 
posameznega delavca. Vsaka 
odločitev o zmanjšanju pra
vice pomeni kršitev splošne 
kolektivne pogodbe. Prizadeti 
delavec se lahko obrne na pri
tožbeni organ podjetja, obi
čajno je to delavski svet, po
nekod upravni odbor, neka
tera podjetja pa so za to obli
kovala poseben organ. Če pri
tožbi ni ugodeno, se lahko pri
zadeti delavec sam ali s po
močjo sindikalne pravne 
službe obrne na pristojno so
dišče. Sodna praksa dokazuje, 
da so pravice delavcev že iz
tožljive. Posamezne primere 
objavlja Pravna praksa in 
prav bi bilo, da sindikalni za
upniki vse to poznajo.

DE: Ob podpisu splošne 
kolektivne pogodbe zlasti 
pa med pogajanji so posa
mezniki govorili o nepo-

Gregor Miklič

trebnosti splošne kolek
tivne pogodbe, nekateri pa 
proti panožnim kolektiv
nim pogodbam. Kdo ima 
prav?

Miklič: Mislim, da je
splošna kolektivna pogodba 
postavila jasen koncept vseh 
kolektivnih pogodb v gospo
darstvu. Splošna pogodba je 
podlaga za panožne pogodbe, 
ki so za delavce najpomemb
nejša listina. Seveda pa mo
rajo delavci poznati tako

Sindikalna lista
Prvi del
1. Dnevnice
- cela dnevnica (nad 12 ur do vključno 

24 ur odsotnosti)
- polovična dnevnica (nad 8 do 12 ur 

odsotnosti)
- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur, če se 

potovanje začne dve uri pred začetkom 
delovnega časa in konča 2 uri po njem)

julij 1993 
SIT

2.500

1.200

900

2. Kilometrina
24.607

(od 16. 4.1993 dalje) 19,00 SIT
Ločeno življenje
Prenočišče se izplačuje po predloženem 
računu, skladno z navodilom na potnem 
nalogu. Če na nalogu ni drugače določeno 
in delavec ne predloži računa, ima pravico 
do povračila v višini
5. Regres za prehrano

900
5200

Drugi del
V prvem delu sindikalne liste smo objavili zneske 
materialnih stroškov. V drugem pa objavljamo povprečni 
osebni dohodek za obdobje marec ’93 do maja ’93 kot osnovo 
za uveljavljanje pravic iz sredstev neposredne skupne
porabe. Povprečni osebni dohodek v gospodarstvu Slovenije 
od marca do maja ’93 znaša 40.583,00 tolarjev.
1. Jubilejne nagrade

-za 10 let 20.313,00 SIT
- za 20 let 30.470,00 SIT
- za 30 let 40.626,00 SIT

Nagrada ob upokojitvi 
Solidarnostne pomoči

121.878,00 SIT 
40.626,00 SIT

Vir: podatki Zavoda RS za statistiko

iz obeh v podjetniško kolek
tivno pogodbo.

DE: Večkrat omenjate ne
popolnost sedanjih panož
nih kolektivnih pogodb in 
govorite o njihovem dopol
njevanju. V čem je hiba se
danjih pogodb in kaj bodo 
morale vsebovati nove po
godbe?

Miklič: Po mojem mnenju so 
panožne pogodbe presiro- 
mašne. Le redke pogodbe so 
uredile posebnosti delovnih 
razmerij delavcev v posa
mezni dejavnosti. Če bi po
godbe to imele, bi bilo manj 
težav pri razvrščanju delavcev 
v tarifne razrede. Pogodbe bi 
morale imeti tudi tipična dela, 
razporeditev delovnega časa. 
To slednje najbolj manjka 
npr. panožni kolektivni po
godbi za trgovino. Panožne 
kolektivne pogodbe nimajo 
podrobnejših meril delovne 
uspešnosti za posameznika in 
skupine. Manjkajo tudi merila 
za delitev regresa in drugih 
denarnih prejemkov.

Vse to je pravzaprav osred
nja naloga tistih, ki priprav
ljajo besedilo novih pogodb in 
se pogajajo o njihovi vsebini. 

DE: Skupaj s splošno ko
lektivno pogodbo ste pod
pisali tudi tarifno prilogo, 
ki pomeni omejitve plač do 
konca letošnjega leta. Kaj 
je pravzaprav resnica o ve
ljavnosti splošne kolek
tivne pogodbe glede na do
ločbe v panožnih pogod
bah?

Miklič: Tarifna priloga ima 
resnično interventen pomen. 
Zneski regresov iz priloge se 
lahko uporabljajo nepo
sredno, ne glede na panožno 
oziroma podjetniško kolek
tivno pogodbo. Zneski izho
diščnih plač pa so izjema, saj 
ostajajo v veljavi vsi zneski, 
tudi višji iz panožnih kolek
tivnih pogodb. Splošna kolek
tivna pogodba ohranja plačni 
sistem, kot smo ga uveljavili 
z aneksom k prejšnji kolek
tivni pogodbi in kot ga vse
buje interventni zakon o pla

čah. Prepričan sem, da zaradi 
tarifne priloge nikomur ni 
treba zmanjšati plač. Vsa po
djetja, ki izplačujejo manj kot 
80 odstotkov izhodiščnih plač, 
pa lahko plače povečajo do 
ravni iz splošne kolektivne 
pogodbe. Le regresi za pre
hrano in dopust, ki so višji od 
zneskov iz splošne kolektivne 
pogodbe, se ne morejo poveče
vati, ampak morajo čakati na 
izenačitev s splošno kolek
tivno pogodbo. Povedati mo
ram, da je obračun za junijske 
plače podlaga za izračun plač 
do konca letošnjega leta.

DE: Nekatera dobra po
djetja sprašujejo, če lahko 
izplačujejo več, kot znaša 
minimum v splošni kolek
tivni pogodbi za gospodar
stvo.

Miklič: Osebno mislim, da 
naj bo razlika med dobrimi in 
slabimi podjetji vidna zlasti 
pri delitvi dobička. Tudi v po
djetjih z družbeno lastnino 
gre del dobička v žepe delav
cev.

DE: Z Gospodarsko zbor
nico ste podpisali tudi po
seben dogovor. Nekateri 
menijo, da iz njega ne bo 
nastalo nič in da je le papir, 
ki dokazuje dobro voljo po
gajalcev.

Miklič: Dogovor moramo
razumeti le kot ogrodje social
nega pakta. Glede tega pa je 
zdaj žogica pri vladi, ki je 
pred tremi meseci obljubila 
novo besedilo socialnega 
pakta. Nič ne vemo, da delajo 
na njem.

DE: Nekateri še vedno tr
dijo, da daje nova splošna 
kolektivna pogodba de
lavcu manj kot tista iz leta 
90. Kako lahko odgovorite 
kritikom?

Miklič: Že večkrat sem de
jal, da je vsaka pogodba, in to 
velja tudi za to, kompromis 
med željami in možnostmi. 
Mislim, da je pogodba glede 
nekaterih zadev boljša, glede 
drugih pa slabša kot pogodba, 
ki smo jo podpisali pred tremi 
leti v drugih razmerah. Naj
pomembnejše pa je, da je po
godba veliko preciznejša od 
prejšnje in zato za delavce in 
sindikate boljše orožje pri 
uveljavljanju njihovih pravic. 

DE: In zakaj ob takšni po
godbi potrebujemo še za
kon o kolektivnih pogod
bah?

Miklič: Zakon mora urediti 
celoten sistem kolektivnih po
godb. Določiti mora stranke, 
podpisnike in povedati, za 
koga pogodbe veljajo. Zakon 
mora povedati tudi, kdo je za
dolžen za nadzor in sankci
oniranje kršitev. Mislim, da so 
zlasti sankcije za kršitelje, to 
so tudi delodajalci, ki za
vestno kršijo pogodbe tre
nutno največji problem kolek
tivnih pogodb. Zakon potre
bujemo prav zaradi te^a in 
obveščeni smo, da ga ministr
stvo že pripravlja.

DE: Imamo prvi zakon 
o soupravljanju. Zdi se, da 
soupravljanje pomeni po
seganje v to, kar zdaj de
lajo sindikati v številnih 
podjetjih. Se strinjate? 

Miklič: Če mislite, da de
lavce v številnih podjetjih da
nes pravzaprav zastopa le sin
dikat, se z vami strinjam. Svet 
delavcev bo posegel v delovno 
področje sindikatov in moralo 
bo priti do nekakšne delitve 
dela. Sindikati v nekaterih dr
žavah, ki imajo podobno ure
ditev, kot jo uvajamo mi, so to 
zadrego dobro rešili. Od nas 
v sindikatih je odvisno, 
kakšne rešitve bodo nastale 
v naših firmah.

Franček Kavčič

Reprezentativnosti 
sindikatov ob rab

Zakon o reprezentativnosti sindikatov naj bi začel ve
ljati te dni DE je bralce pred mesecem dni obvestila, da so 
ta status dobili vsi sindikati, združeni v Zvezo svobodnih 
sindikatov. Reprezentativna je tako zveza kot posamezni 
sindikati. O najnovejših rezultatih je prejšnji teden pisal 
Dnevnik in zatem še Delo. Avtorica članka v Dnevniku 
Alenka Brezovnik je svoj članek naslovila: »Najglasnejši 
so utihnili«.

Po podatkih iz obeh člankov so poleg Svobodnih sindi
katov status reprezentativnosti pridobili še: Pergam poli
cijski sindikat, sindikat delavcev železniških dejavnosti, 
sindikat strojevodij, Neodvisni sindikat vlakovnih od
pravnikov, sindikat delavcev poslovnih bank in FIDES. 
Kot nam je povedala Žala Rakovec-Bitenc z Ministrstva 
za delo, so ti podatki v obeh člankih točni in torej o njih ni 
mogoča polemika. Polemiko pa je sprožila Alenka Bre
zovnik, ki v svojem članku med drugim pravi, da nekateri 
sindikati še čakajo na odločbo o reprezentativnosti. Ome
nila je tudi KNSS Neodvisnost, ki je na ministrstvo po
slala le vlogo za pridobitev reprezentativnosti, ne da bi 
priložila kakšno dokazno listino. Avtorica je tudi napi
sala, da je Neodvisnost svoj čas operirala s podatkom 
o 125 oziroma celo 160 tisoč članih. Ker v zahtevi za 
reprezentativnost Neodvisnost ni ponudila dokazov, pa 
Brezovnikova sklepa, da ta organizacija »prodaja mrtve 
duše«. Članstvo v sindikatih, ki je eden od najpomembnej
ših pogojev za pridobitev reprezentativnosti, se namreč 
dokazuje s pristopnimi izjavami. Status reprezentativno
sti je pomemben zlasti zaradi pravice do pogajanj in 
sklepanj kolektivnih pogodb pa tudi zaradi zakona o sou
pravljanju. Člane svetov delavcev v podjetjih bodo lahko 
kandidirali le sindikati, ki imajo status reprezentativno
sti. Če KNSS ne bo reprezentativna na republiški ravni, 
bo ta organizacija lahko člane svetov kandidirala le v ti
stih podjetjih, v katerih ima vsaj 15 odstotkov članov.

Na pisanje Alenke Brezovnik se je takoj odzval pred
sednik Neodvisnosti France Tomšič. V svojem odmevu, ki 
je bil objavljen v Dnevniku 26. julija, je zapisal, da gre za 
načrten napad na prvo edino novo sindikalno konfedera
cijo v Sloveniji. Novinarki pa očita navijaštvo za Svo
bodne sindikate in zlonamernost do Neodvisnosti. V svo
jem odgovoru pa ne ponuja niti enega dokaza o številu 
članstva, s katerim bi ovrgel trditve o nereprezentativno- 
sti Neodvisnosti. Svoj odmev Tomšič seveda znova upo
rablja za kritiko na račun Svobodnih sindikatov in med 
drugim tudi za dvom o dejanskem številu članov največje 
sindikalne organizacije v Sloveniji.

Če sklepamo po dogodkih v Livarju Ivančna Gorica in 
nekaterih kamniških podjetjih, lahko pričakujemo nove 
poizkuse pridobivanja članstva Neodvisnosti. Te je seveda 
možno pridobiti le tako, da preidejo iz drugih organizacij, 
zlasti iz tistih, ki imajo največ članov. Zdi se nam, da^ te 
medsindikalne spopade režirajo tudi nekatere politične 
stranke in posamezni spretni direktorji, ki se objektivno 
bojijo močnega sindikata.

Tako kot ob primeru Ivančne Gorice moramo še enkrat 
napisati, da je v razmerah, ko delavci prejemajo le polo
vične plače, le-te prav lahko prepričati o krivdi Svobod
nega sindikata in jih pridobiti za prebeg v drugo sindi
kalno organizacijo. Zelo težko pa je članstvo potem obdr
žati. Posamezni podatki iz Črnomlja, Slovenj Gradca in 
nekaterih drugih okolij kažejo, da se člani zelo kmalu 
vračajo v organizacijo, iz katere so odšli. Dodati moramo, 
da je Zveza Svobodnih sindikatov trenutno edina repre
zentativna zveza. Odločbo o reprezentativnosti ima tudi 
sedem samostojnih sindikatov dejavnosti oziroma pokli
cev. Številni sindikati morajo svoje nepopolne vloge na 
ministrstvo še dopolniti in priložiti dokazila. Vse to bo 
verjetno morala narediti tudi Neodvisnost. Tako namreč 
zahteva zakon in prav bi bilo, da ga spoštujemo. Nenazad
nje je zakon s takšno vsebino zahtevala Neodvisnost, ki se 
mu zdaj skuša izogniti.

Franček Kavčič

pokrajinski tednik, ki poroča

• o vsem, kar se zgodi zani
mivega na Dolenjskem, Be
li krajini, Posavju, na Ko
čevskem in drugod,

• piše preprosto, razumljivo 
in kratko,

• daje vsem svojim bralcem 
možnost, da v njem sode
lujejo,

• nudi nešteto možnosti za 
oglaševanje,

• je glede na obseg med 
vsemi podobnimi časopisi 
najcenejši

68000 Novo mesto 
Glavni trg 24 
tel.: 068/23-606 
fax: 068/24-898
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POSLEDICE 
NOVE ZAKONODAJE

Predsedstvo sveta ZSS je na 
Sv°ji redni ponedeljkovi ti
skovni konferenci tokrat na 
^atko predstavilo svoje po- 
Sede na nekatere zakone, ki 
Se tičejo pravic delavcev ali

do omenjenih zakonov ozi- taks v tovrstnih sporih. Meni 
roma do nekaterih »vročih« tudi, da bi morali dobiti pose- 
vsebinskih točk v njih. Zlasti ben zakon o sodnem po
se je pomudil pri zakonu stopku, ki ga je treba kar se da
o prisilni poravnavi in stečaju, pospešiti. Sedanja zakonodaja 
ki od vseh najbolj buri du- pa sodiščem ne daje dovolj

»spodbude«. Pri kolektivnih 
sporih bi bilo treba še defini
rati postopke pomirjen j a in 
arbitraže, saj je smotrno, da bi 
se večina takih sporov reše
vala na ta dva načina. Zakon 
o inšpekciji dela zahtevajo 
sindikati že debeli dve leti, saj 
so inšpektorji »brez zob«. 
Novi zakon pa daje inšpektor
jem vendarle dovolj moči, da 
preprečijo kršenje delavskih 
pravic. Je pa potrebno šolanje 
inšpektorjev, ne le nastavitve 
dodatnega števila le-teh. Tudi 
nekateri sedanji inšpektorji 
dela namreč nimajo ustrez
nega strokovnega znanja. 
V zvezi z zakonom o ustavnem 
sodišču so sindikati »dregnili« 
v določilo o tem, kdo lahko 
daje ustavnemu sodišču po
bude za začetek postopka. Za
kon pravi, da samo tisti, ki 
»ima pravni interes«, to pa naj 
bi bil le tisti, katerega pravice 
so bile z zakonom ali odloči
tvami državnega organa kr
šene. Svobodni sindikati se 
zavzemajo, da bi med tiste, ki 
»imajo pravni interes«, šteli 
tudi reprezentativne sindi
kate. B. R.

Jihove zaščite in ki naj bi bili 
6 letos usklajeni z ustavo. To 

s° Zakon o prisilni poravnavi 
ln stečaju podjetij, osnutek 

o delovnih in socialnih 
piscih, zakon o inšpekciji 

zakon o ustavnem so- 
s*s^u. Pri tem je poudarilo, da 

oblast delo s sprejetjem 
P^ih treh zakonov ne bo kon- 

°’ ampak šele začelo, saj bo 
^eba zakone tudi izvajati, 

podoma pa je predsednik 
S Dušan Semolič opozoril 

a »spretnost« vlade, ki je te 
Di objavila podatek o številu 
iezposelnih, ugotovljenem 

metodologiji Mednarodne 
°rganizacije dela (ILO). Po 
J6! naj bi bilo pri nas samo 

•000 brezposelnih, ne pa 
1.000, kot so navajali 

radni viri. Semolič je dejal, 
a vlada z objavljanjem takih 

,. alkov v tem času priprav- 
.la. javnost na bodočo, bolj 
^skrto« socialno politiko, obe- 

m pa odvrača javnost od 
ravih problemov.

Zatem je Gregor Miklič 
Podstavil sindikalna stališča

hove. Več o tem preberite v se
stavku Gregorja Mikliča v tej 
številki DE. Tu povejmo le to, 
da bo po njegovi uveljavitvi 
vladi prišla po mnenju Mi
kliča zelo prav nova metodo
logija ugotavljanja brezposel
nih, saj se bo z njim začel plaz 
stečajev, ne glede na počas
nost sodišč. Sindikat se zav
zema, da bi morali še pred 
sprejetjem zakona razrešiti 
vprašanje tistih podjetij (1700 
jih je), ki jih pred stečajem 
ščiti moratorij na stečajne po
bude SDK. V njih je zaposle
nih več kakor deset tisoč de
lavcev. Miklič je tudi omenil, 
da predlagatelj zakona sploh 
ne omenja posledic njegove 
uporabe...

Glede zakona o delovnih in 
socialnih sodiščih se ZSSS 
boji, da ne bo sprejet niti do 
konca letošnjega leta, čeprav 
bi moral začeti veljati že 1. 
januarja letos. Ker ga ni, se 
zadeve na sodiščih kopičijo 
v nepremagljive gore. Sindi
kat si prizadeva, da bi bili de
lavci oproščeni plačila sodnih

Odpiranje vrat za 
odpuščanje delavcev

Na julijskem zasedanju dr
žavnega zbora so na dnevnem 
redu nekateri zakoni, ki 
močno posegajo v pravice in 
položaj zaposlenih in brezpo
selnih. Dva od teh zakonov 
- zakon o prisilni poravnavi, 
stečaju in likvidaciji ter zakon 
o spremembah in dopolnitvah 
zakona o zaposlovanju in za
varovanju za primer brezpo
selnosti - pa naj bi zbor spre
jel po hitrem postopku.

Zakon o prisilni poravnavi, 
stečaju in likvidaciji ima 
lahko najbolj daljnosežne po
sledice za položaj in pravice 
zaposlenih. Čeprav smo 
v Svobodnih sindikatih opo
zarjali na nesprejemljivost ne
katerih določb že ob nastaja
nju tega zakona, se vlada, ki 
predlaga ta zakon, na naše 
zahteve ni odzvala.

Najbolj sporna bo določba 
zakona, ki dopušča v primeru

0 plačah snažilk na šolah
rejšnji teden v Uradnem listu objavljene 

Premembe zakona o plačah v šolstvu obetajo 
novem šolskem letu nekaj boljši položaj pe- 

delavcev večine stopenj izobrazbe, 
st junijske stavke je glede na sprva po
stil -ene zahteve sicer skromen, glede na 
jjP,osne ekonomske razmere in položaj večine 

uustrijskih delavcev pa skoraj optimalen, za 
špn°§e v tekstilni industriji in gradbeništvu ter 

kje kar zavidanja vreden, 
dpi e°ano *z Perspektive najslabše plačanih 
ne avcev„* * * * v šolstvu, to je snažilk, pa jim dostoj- 

ga preživetja ne omogoča ne prejšnje ne se
je nle izhodišče. Pri 15.500 tolarjih neto plače 
17 i0-odstotno povečanje še vedno samo 

• 50. Tisti snažilki, delavki, ki že dobrih 
s: aiset iet neutrudno drgne 900 metrov povr- 
v, e’ ruize, stole, table, okna, pohištvo, kar 
let Vauraturo sploh ni všteto, je v mesecu juniju 
^ °s ostal, potem ko je plačala položnice in če 

Poravnala še dohodnino za lansko leto, 2.101 
ar za preživetje. Tisoč in pol več po novih

izhodiščih ne pomeni dosti. Dejstvo je, da so 
pogajalci nekoga pustili na cedilu. In žalostno 
je, da so to prav snažilke, ki očitno tudi šol
skemu sindikatu ne pomenijo veliko, saj se je 
moral zavedati, da zadnja kompromisna po
nudba vladnih predstavnikov ob stavkovnih 
pogajanjih, da bodo državnemu zboru predla
gali spremembo koeficientov pedagoških de
lavcev, ker bo to ceneje od dviganja izhodiščne 
plače, pomeni samo utišanje glasnejših. Lahko 
da se tudi motim. Mogoče 1. člen zakona daje 
takoimenovanim tehničnim delavcev šole tisto, 
kar pedagoškim koeficienti in možnost napre
dovanja. Samo če se bo to določilo, ki pravi, da 
se delavcem, ki niso zajeti v sistem napredova
nja v nazive, osnovna plača poveča največ do 
10 odstotkov za delovno uspešnost, posplošilo 
in bo zaradi miru v hiši teh 10 odstotkov po
stalo pravilo, potem bo dosežen enak učinek 
kot s sistemom napredovanja. Vse prej kot sti
mulacija za kakovostno delo.

Milena Sitar

finančne reorganizacije po
djetij odpuščanje delavcev in 
s stem pravzaprav enake po
sledice kot stečaj podjetja. 
Ker ta zakon ščiti upnike ozi
roma kapital, ga seveda polo
žaj in pravice delavcev bi
stveno manj zanimajo. De
lavce, njihove plače in druge 
osebne prejemke ter druge ob
veznosti zakon obravnava 
izključno kot strošek. Ker pa 
je znižanje stroškov eden od 
najpomembnejših ciljev fi
nančne sanacije, so določbe 
zakona takšne, kot so, in so 
seveda za delavce nesprejem
ljive. Položaj zaposlenih po
slabšuje tudi nov postopek 
predhodne poravnave. Po tem 
postopku bodo vsa družbena 
podjetja, kjer je po otvoritveni 
bilanci vrednost družbenega 
kapitala nič ali ki imajo bloki
ran žiro račun več kot 90 dni, 
dolžna predlagati finančno 
reorganizacijo po enakih do
ločbah, kot veljajo za prisilno 
poravnavo. Zdi se, da predla
gatelju niso jasne posledice 
teh določb. Tudi SDK, ki naj 
bi sodelovala v tem postopku, 
ne more predvideti posledic 
takšnega novega postopka.

Svobodni sindikati smo 
opozorili javnost in pristojne 
organe, da takšnega zakona ni 
mogoče sprejeti, ne da bi prej 
na podlagi podatkov ocenili 
posledice. In tudi v tem pri
meru je treba pred uveljavi
tvijo zakona pripraviti pro
gram urejanja položaja vseh 
podjetij, ki so »zrela« za ste
čaj. V nasprotnem primeru 
bodo lahko posledice uvelja
vitve tega zakona tudi 100.000 
novih brezposelnih delavcev.

Vlado javno sprašujem, ali 
je njen cilj zrušiti celotno go
spodarstvo in ekonomske te
melje države, da bi vladajoča 
elita na ta način brez držav
nega udara pridobila popolno 
oblast.

Gregor Miklič

Eleklrokovina znova stavka
Kot nam je povedala Marija Petek-Verdel, je stavkovni 

odbor trikrat pristal na preložitev izplačila junijskih plač. 
Ker tudi tretja obljuba direktorja in mariborske banke, ki 
je večinski lastnik Elektrokovine, ni bila izpolnjena, so 
delavci 27. julija ob 13. uri obnovili stavko. Od lastnika 
zahtevajo izplačilo celotnih plač za junij. Zahtevajo tudi, 
da banka postavi v podjetje kadre, ki bodo sposobni 
uspešnega vodenja. Prav zdaj ko to pišemo, potekajo 
pogajanja, na katerih sodeluje tudi direktor mariborske 
banke gospod Hazabent.

Dogodke po prejšnji stavki pa je predsednica stavkov
nega odbora opisala takole: »Po končani prejšnji stavki 
smo s skladom, ki je bil takrat naš lastnik, in vodstvom 
podjetja pripravili socialni pakt, s katerim smo sprejeli 
vsak svoje obveznosti. Papirja pa nismo podpisali, ker je 
medtem lastništvo Elektrokovine prešlo v bančne roke. 
Novi lastnik si je vzel čas za premislek in tehtanje našega 
položaja. Z vodstvom smo bili dogovorjeni, da bodo 18. 
julija izplačani vsaj zajamčeni osebni dohodki. Po pogo
vorih smo najprej pristali na dvodnevno, potem pa še na 
enodnevno zamudo pri izplačilu.

Banka pa je 21. julija, ko naj bi dobili plače, poklicala 
direktorja in predstavnike sindikata in predlagala, naj 
z izplačilom počakamo do 27. julija. Delavci, ki so znova 
v hudi denarni stiski, so neradi pristali na ta novi zamik. 
Mene so edino poslušali, ker sem osebno garantirala, da 
bo banka držala obljubo.

Prav 27. julija, ko naj bi plače res dobili, pa nas je 
banka obvestila, da načrtovani odkup naših terjatev za 
Irak ni mogoč in da je treba najti novo rešitev za plače. 
Delavci zdaj resnično več nikomur nič ne verjamejo, zato 
znova stavkajo. Tudi stavkovne straže smo znova posta
vili in čakamo na izid pogajanj.«

Stavka tudi v Iskri Orodja
Tudi delavci Iskre Orodja so 27. julija začeli stavkati 

zaradi zamude pri junijskih plačah. Oblikovali so stav
kovni odbor, ki ga vodi Franc Tomšič. Stavkovnemu od
boru je direktor obljubil plačo do konca tega tedna, to je 
do 30. julija. Regres za prehrano za mesec marec in regres 
za letni dopust pa bodo po direktorjevih besedah delavci 
lahko dobili takoj, ko bo denar.

Stavkovni odbor SKEI je po pogovoru z direktorjem 
sklical zbor in delavce obvestil o direktorjevih obljubah. 
Delavci so se odločili za prekinitev stavke do 30. julija. Če 
direktor svoje obljube ne bo izpolnil, pa se bo tega dne 
stavka nadaljevala. Delavci zahtevajo izplačilo regresa in 
bonov za prehrano do konca avgusta.

Za ponedeljek, 2. avgusta pa je direktor sklical zbor 
delavcev, na katerem bo pojasnil možnosti podjetja za 
prebroditev sedanjih težav.

F. K.

Strategija Shella 
za razbitje sindikatov 
vVeliki Britaniji

Naša britanska članica or
ganizacije Transport and Ge
neral Workers Union (TGWU) 
nas je obvestila o široko zas
novanem poskusu, da bi sindi
katom pri Royal Dutch/Shell
v Veliki Britaniji odvzeli ne-* 
katere pravice. Dne 3. junija
je Shell iz Velike Britanije na
javil odpust stotih zaposlenih
v obratih Shell Ha ven. Isto
časno je Shell sindikatom od
povedal tarifne pogodbe z ro
kom tri mesece. Po tem ne bo 
nikakršnih tarifnih pogodb, 
namesto tega morajo delavci 
sklepati posamične pogodbe.

Ta strategija je bila zami
šljena dolgoročno. Deloje
malce so večkrat pozivali na 
razgovore in vedno so jim gro
zili z izgubo delovnega mesta. 
Ta metoda zastraševanja je 
imela za bregom finančne 
učinke, saj naj bi delavci po
samično sklepali pogodbe.

Podobni primeri so v novej
šem času pri BP, Shellu, Essu 
in Mobilu, kjer so se deloda
jalci očitno dogovorili za na
pad na sindikate, da bi britan
sko naftno industrijo umestili 
na področje brez sindikatov. 
Ta napad je podpisala in po
speševala sindikatom so
vražna zakonodaja konzerva
tivne oblasti.

Zaradi takšnega alarmant
nega razvoja je Evropska fe
deracija sindikatov kemije 1. 
julija sklicala zasedanje 
v Bruslju. Udeležili so se ga

najpomembnejši sekretarji 
sindikatov Shellovih proiz
vodnih enot iz Evrope. Kot del 
sindikalne protistrategije so 
udeleženci sklenili poslati na 
Evropske parlamente peticijo, 
katere namen je predvsem 
ukrepati proti tem kršitvam 
temeljnih človekovih pravic. 
Gre za kršitev predpisov 
o svobodi združevanja in var
stva pravic do organiziranja 
ter o pravici organiziranja in 
tarifnega pogajanja.

Shell Haven in druge izkuš
nje iz Velike Britanije naj bi 
služile za testni primer in bi 
lahko bile šola tudi za nas 
v nekaterih drugih obratih in 
podjetjih. Na evropskem zase
danju so nekateri udeleženci 
odkrili podobne tendence tudi 
v njihovih lastnih deželah. Pri 
Shell Havnu so bile razmere 
med socialnimi partnerji še 
pred letom dni, preden je pri
šlo do zamenjave manage- 
menta in kulture dogovarja
nja, neproblematične.

Da bi se seznanili s takimi 
nevarnimi tendencami, vas 
prosimo, da v kratkem infor
mirate sindikat o razmerah 
med socialnimi partnerji pov
sod, kjer delujejo Shellove 
proizvodne enote. Mi bomo 
o podobnih tendencah infor
mirali v drugih podjetjih 
naftne industrije.

Iz pisma Evropske 
federacije 

sindikatov kemije
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Delavci Poniža pred zaklenjeno tovarno
Prejšnji teden nam je Marjan Ferčec poslal nenavadno vabilo. 

Z njim je delavce Dizajn opreme (bivši Pomiz) pozval na zbor, 
na katerem bi govorili o problematiki podjetja. Ferčec se je za ta 
sklic odločil zato, ker podjetje nima nikogar, ki bi bil pristojen 
za sklicevanje zbora, in zato, ker so ga posamezni delavci iz 
podjetja prosili za pomoč.

Ker zbor delavcev ni bil 
sklepčen, so udeleženci opra
vili le sindikalni članski sesta
nek. Ugotovili šo, da je po
djetje 14. julija zaključilo pro
izvodnjo v tovarni na Litijski 
67 v Ljubljani in da so proiz
vodni prostori od takrat za
klenjeni. Del delavcev je zdaj 
na čakanju, nekateri so na 
rednem letnem dopustu, se
dem delavcev pa dela v dru
gem podjetju v obrtni coni 
Vič. V drugem podjetju dela 
tudi njihov direktor Milan 
Medved, ki je tja prenesel tudi 
naročila Dizajn opreme. Sku
paj z njim so v novo podjetje 
prešli tudi tajnica, obratovo- 
dja in finančni knjigovodja. 
Vsi, ki delajo v drugem po
djetju, so menda dobili tudi 
začasne odločbe o prerazpore
ditvi. Zavod za zaposlovanje 
oziroma cesta pa grozi štiri
najstim preostalim delavcem 
Dizajn opreme.

Pomiz (Pohištveno mizar
stvo) je imel v najboljših letih 
35 delavcev. Zaradi težav in 
nelikvidnosti je 1. marca lani 
ustanovil by pass podjetje Di
zajn oprema. To novo podjetje 
je od starega najelo proiz
vodne prostore in delovna 
sredstva. Staro podjetje, v ka
terem ne dela nihče, pa še 
vedno obstaja in je menda za
dolženo za šest milijonov to
larjev.

Pomiz se je razvil iz naci
onaliziranih objektov in zem
ljišč dveh zasebnikov, ki zdaj 
uveljavljata vrnitev premože
nja oziroma odškodnino. 
Zbrani delavci pravijo, da bo
sta za odvzeti hlev dobila ve
liko tovarno. Vrednost po
djetja ni ocenjena, najnovejša 
brusilka pa stane več kot 10 
milijonov tolarjev. Eden od 
upravičencev je najprej zahte
val odškodnino v višini 
250.000 dolarjev, naknadno

pa še 350.000 mark. Delavci so 
neuradno obveščeni, da naj bi 
eden od upravičencev dobil 
staro, drugi pa novo proiz
vodno halo, ki menda meri kar 
tisoč kvadratnih metrov.

Dizajn oprema ima štirič
lanski upravni odbor. Delavci 
pravijo, da ta ni sestavljen 
pravilno, saj je njegov član 
tudi direktor. Ker je ena od 
članic upravnega odbora od
šla iz podjetja, so potrebne 
nadomestne volitve. Član 
upravnega odbora Miran Ti- 
geli, ki je sicer vodja priprave 
dela, pravi, da se upravni od
bor sestaja redko in pravza
prav le potrjuje direktorjeve 
odločitve. Po njegovem mne
nju upravni odbor sploh ni 
sklepal o ukinitvi proizvodnje 
v proizvodnih prostorih Po- 
miza.

Za direktorja Milana Med
veda je eden od delavcev de
jal, da bi ga lahko označili 
tako za nesposobneža kot za 
saboterja. Delavci mu očitajo, 
da se obnaša, kot da je vse 
njegovo, in da ni pripravljen 
na pogovor. Menijo tudi, da je

po zaprtju tovarne organiziral 
prevoz večjih količin lesa, fur
nirja in drugega materiala 
v drugo tovarno.

Delavci se pritožujejo, da ne 
morejo urejati zadev v zvezi 
z zdravstvenim in pokojnin
skim zavarovanjem. Eden od 
delavcev, ki ima pogoje za 
upokojitev, tega ne more ure
diti, ker je vsa dokumentacija 
zaklenjena v zapuščenih pi
sarnah Dizajn opreme. Nihče 
ne ve, kam naj se obrnejo in 
kje lahko pridejo do svojih li
stin, potrdil in drugega, kar 
potrebujejo od svojega po
djetja.

Tiste, ki so kaj hoteli ozi
roma kaj vprašali, je direktor 
večinoma odstranil iz po
djetja. Knjižico je dobila tudi 
bivša predsednica sindikata 
Alenka Doužan. Sodišče prve 
stopnje je razsodilo v njeno 
korist, vendar se je direktor 
na sodbo pritožil. Vse kaže, da 
je podjetje oziroma njegov di
rektor samovoljno ravnal 
s sindikalno članarino, ki je 
podjetje sploh ni odvajalo 
tako, kot določa pravilnik 
ZSSS. Pred časom je podjetje

Zakon o inšpekciji dela bo 
izboljšal varstvo delavcev

Državni zbor naj bi po skrajšanem po
stopku sprejel zakon o inšpekciji dela. Ta 
problematika zdaj ni celovito in enotno 
urejena. Problematiko inšpekcije ureja 
več zakonov, zlasti zakon o varstvu pri 
delu in deloma tudi zakon o delovnih 
razmerjih. 131. člen zakona o delovnih 
razmerjih pooblašča organ inšpekcije 
dela, da z ureditveno odločbo odpravlja 
pomanjkljivosti in kršitve pravic delav
cev. Ta zakon inšpektorje dela pooblašča 
za zagotavljanje izpolnjevanja obvezno
sti delodajalcev, kot jih določajo kolek
tivne pogodbe in splošni akti. Inšpektor 
dela lahko že sedaj zadrži izvršitev do
končnega sklepa o posamični pravici, 
obveznosti in odgovornosti delavca do 
njegove pravnomočnosti, če ugotovi 
očitno kršitev pravic delavca.

Iz prakse sindikatov in njihove pravne 
pomoči ter dela sodišč združenega dela 
pa tudi poročil inšpektorjev dela poz
namo več let enake ugotovitve, da de
lavci pravno niso zaščiteni. To pomeni, 
da so prepuščeni samovolji delodajalcev.

Organiziranost inšpekcije dela je zdaj 
neustrezna. Imamo občinske inšpekcije 
dela, ki so organizirane za več občin sku
paj, v njih pa dela 45 inšpektorjev. 
Imamo tudi 12 inšpektorjev dela, ki so 
zaposleni na republiškem inšpektoratu. 
Slovenija pa ima 20.000 registriranih po

djetij. Inšpektorjev je izrazito premalo, 
kar pravzaprav omogoča pravni nered. 
Sistem občinskih inšpektorjev omogoča 
pritisk delodajalcev na inšpektorje, saj ti 
pogosto ukrepajo šele na zahtevo repu
bliške inšpekcije dela.

Inšpekcija dela bo po novem organ 
v sestavi ministrstva, pristojnega za delo, 
in to bo zagotavljalo enoten nadzor in 
izvajanje delovnopravnih predpisov. In
špektorji naj bi bili po novem stalno za
posleni in ne bi bili več imenovani za 
štiri leta. Če bo ta rešitev sprejeta, ne 
bodo odvisni od razpoloženja oblasti, ki 
jim zdaj daje štiriletni mandat.

V osnutku zakona je določilo, da mora 
inšpektor opravljati vsaka tri leta preiz
kus svoje strokovne usposobljenosti. Če 
ta preizkus ne bo uspešen, bo inšpektor 
razrešen. Preizkus se bo po zakonu 
opravljal na podlagi posebnega pravil
nika ministrstva za delo. Bojim se, da bo 
inšpektor odslej odvisen od formalnega 
izpita in ne od tega, kako pravilno in 
učinkovito opravlja svoje delo. Predlog 
te rešitve lahko primerjamo tudi z bo
dočo ureditvijo v pravosodnem sistemu. 
Sodniki sami ugotavljajo svojo sposob
nost na podlagi ocen o delu sodnika, ne 
pa na podlagi preverjanja strokovne 
usposobljenosti. Mislim, da bi bila tudi 
za inšpektorja dela ureditev, ki se bo

uporabljala v pravosodju, primernejša 
od te, ki jo vsebuje osnutek zakona o de
lovni inšpekciji. Treba je zagotoviti stal
nost delovnega razmerja inšpektorjev, 
saj je le-ta pogoj za njihovo uspešno delo. 
Ne sme se dogoditi, da bi tako kot zdaj 
ministri inšpektorje odstavljali kar 
s faksom.

Zaradi velikega pomanjkanja inšpek
torjev dela in ker ima velik del le-teh 
samo višješolsko izobrazbo, je vprašljiva 
določba iz osnutka zakona, da si morajo 
pridobiti visoko izobrazbo. Prav bi bilo, 
če bi zakon zahteval, da si morajo in
špektorji pridobiti dodatna specialna 
znanja iz ožjega delovnega področja. 
Prav bi bilo tudi, da bi sistem silil in
špektorje k sistematičnemu dodatnemu 
izobraževanju za njihovo delo. Mislim, 
da bi moral zakon določiti, da bi to izo
braževanje organiziralo ministrstvo, 
v katerega bo spadala inšpekcija dela.

Zaradi problemov, ki tarejo zaposlene, 
pa bi zakon moral vsebovati določbo, da 
mora inšpektor dela ukrepati tudi na 
zahtevo delavca oziroma sindikata.

Osnutek zakona daje inšpektorjem, 
dela velike pristojnosti in prav je tako. 
Če inšpekcija kadrovsko ne bo izpopol
njena in če ne bodo rešena materialna 
vprašanja, pa lahko vse to, kar vsebuje 
osnutek zakona, ostane le na papirju.

Vinko Kastelic

del sindikalne članarine kar 
razdelilo med člane, ne da bi 
sindikat podjetja o tem raz
pravljal.

Delavci prejemajo zelo 
nizke plače. Posamezniki do
bivajo le po 10 oziroma 11 ti
sočakov, kar je veliko manj od 
zajamčenih OD. Bolje obveš
čeni so videli tudi plačilne li
ste za junij, ki so menda še 
nižje od majskih. Tudi regresa 
za letni dopust še niso dobili. 
Delavci menijo, da tudi od
ločbe o čakanju na delo niso 
finančno pokrite.

Zbor delavcev ni bil skle
pčen verjetno zato, ker delav
cem, ki začasno delajo v dru
gem podjetju, niso dovolili 
udeležbe. Člani sindikata pa 
so bili sklepčni. Najprej so za 
predsednika izvolili Aleksan

dra Prusnika. Od pravobr3' 
nilstva zahtevajo, naj ukrep8 
in jim pomaga pri uveljavlj8' 
nju pravic do dela in zaslužka’ 
Zahtevajo tudi preprečite' 
oškodovanja družbene laS j 

nine.
Kot smo naknadno izvedel' 

je pravobranilec samoupr3'" 
ljanja Ljubljane Franc Skin' 
der po uradni dolžnosti zahte' 
val sklic zbora delavcev in ^ 
izvedbo zadolžil direktorja 
Mislimo, da se Milan Medved
ki je dve tretjini delavcev dal;
na stranski tir, odslej več n, 
bo mogel skrivati pred delavc’ 
in jim kratiti informacij o za' 
devah, ki so zanje življenj' 
skega pomena. O rezultatih Uj 
razvoju dogodkov v Dizaj11 
opremi pa bomo še pisali-

F. a-
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Vrednosti izhodiščnih osebnih dohodkov 
za mesec julij 1993

V skladu z 42. in 43. členom Kolektivne pogodbe celu
lozne, papirne in papirno predelovalne dejavnosti ter na 
osnovi Aneksov po sklenjenih pogajanjih o spremembah 
Kolektivne pogodbe za grafično, časopisno informativno, 
založniško in knjigotrško dejavnost, ki urejata tudi 51-» 
52. in 72. člen navedenih kolektivnih pogodb, ob upošte
vanju določb Tarifne priloge nove Splošne kolektivne 
pogodbe za gospodarstvo, GZS - Združenje za tisk in 
Konfederacija sindikatov PERGAM, objavljamo vredno
sti izhodiščnih osebnih dohodkov za mesec JULIJ 1993. 
Za naše člane v podjetjih lesne dejavnosti pa objavljamo 
tudi izhodišča po panožni kolektivni pogodbi za lesar
stvo.

Izhodiščni brutto osebni dohodki za julij 1993
Tarifni celuloz., grafična časop. inf. lesna
razred papir. d. dejavnost založ. dej. dejavnost

I. 44.468 38.026 38.026 39.556
II. 51.139 41.829 43.730 43.527
III. 57.809 46.772 49.434 . 48.606
IV. 64.479 52.857 55.138 54.192
V. 75.596 60.842 64.645 61.305
VI. 97.830 70.349 83.658 73.165
VII. 115.617 79.855 98.869 83.070
VIII. 146.745 110.276 125.487 98.895
IX. 168.979 133.092 144.500 118.641_

Koef. rasti
življ. str. za
junij 93 po 0,6% 0,0% 0,0% 0,6%
eskal. klavz. 
iz PKP
Znesek za
prehrano 8.117 5.519 5.968 5.455
med delom
Regres za prehrano za tekoči mesec se delavcem izplača 
v denarnem znesku (če jim ni zagotovljena prehrana med 
delom) najkasneje do izplačila plač.

Sindikalna lista »Pergam« za julij 1993

Povprečni netto osebni dohodek v gospodarstvu R Slo
venije za obdobje MAREC-MAJ 93, ki znaša 40.626 SIT, 
je osnova za uveljavljanje pravic sredstev neposredno 
skupne porabe oz. materialnih sredstev, ki pripadajo de
lavcem po določilih panožne kolektivne pogodbe:
1. JUBILEJNE NAGRADE PoPKP
- za 10 let delovne dobe 24.376 SIT
- za 20 let delovne dobe 32.501 SIT
- za 30 let delovne dobe 40.626 SIT

Jubilejna nagrada se izplača v roku enega meseca p°
dopolnitvi delovne dobe.
2. ODPRAVNINA OB UPOKOJITVI 121.878 SIT
Opomba:

Odpravnina ob upokojitvi se delavcu izplača v višini 
treh povprečnih mesečnih čistih OD delavca za pretekle 
tri mesece, če je to za delavca ugodneje! Odpravnina se 
mora izplačati ob izplačilu zadnje plače.

Delavec, ki mu je podjetje dokupilo delovno dobo, je 
upravičen do razlike odpravnine, če je bil znesek odkup3 
nižji od zneska odpravnine.
3. SOLIDARNOSTNE POMOČI - osnova
(po kriterijih iz PKP) 40.626
4. DNEVNICE
- cela dnevnica (nad 12 ur do vklj. 24 ur ods.) 2.567
- polovična dnevnica (nad 8 do 12 ur odsotnosti) 1318
- znižana dnevnica (od 6-8 ur, če se potovanje

začne 2 uri pred oz. konča 2 uri po del. času) 948
5. KILOMETRINA 19,00 SIT/km
6. LOČENO ŽIVLJENJE (po SKR za gospodarstvo)

26.168
7. PRENOČIŠČE se izplačuje po predloženem računu,
skladno z navodilom na potnem nalogu. Če na nalogu m 
drugače določeno in delavec ne predloži računa ima pr3' 
vico do povračila prenočišča v visim y-LJ
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F. F

DELAVCI PLASTIKE 
PREBUJAJO DIREKTORJA

■

Iz nekdanje Tovarne meril 
Slovenj Gradec je nastalo več 
tirm, med njimi tudi Plastika 
d-o.o. z 78 delavci. V zadnjih 
dveh letih so delavci dobivali 
£ 50- do 60-odstotne plače. 
Prav zato so dobivali denarno 
Pomoč tako od območne orga
nizacije Svobodnih sindikatov 
Kot tudi od republiškega od
bora sindikata DKNG. Plače 
s° se v zadnjih mesecih neko- 
dko popravile, vendar kljub 
temu večina zaposlenih pre
jema le nekaj več kot 20 tiso
čakov. Dela pa imajo dovolj in 
večina dela v dveh oziroma 
treh izmenah. Dobili so tudi 
regres, ki jim je bil izplačan 
v treh delih, in vsakokrat so se 
Plače zaradi regresa zmanj- 
sale za pet odstotkov. 
v Prav zaradi takšnega polo
ga je ta teden sekretar ob
ločnih odborov Svobodnih 
sindikatov s Koroškega Mar
jan Bari organiziral članski 
sestanek. Kolektivno pogodbo 
111 pravice delavcev na njeni 
Podlagi je pojasnjeval Franjo 
drsnik, sekretar republiškega 
°dbora sindikata. Z lastninje
njem pa je delavce seznanila 
odvetnica območne organiza
cije Branka Briner.

Delavci, ki so se zbrali na 
Sestanku, so oba predavatelja 
Pravzaprav le poslušali. Nji- 
hova redka vprašanja pa so 
Pokazala veliko nepoučenost. 
Verjetno je prav to bilo ovira 
2a aktivnejše delo sindikata 
v Podjetju. Delavci npr. niso 
Piti vedeli, kdo odloča o vše
čni pogodbe o zaposlitvi.

Vodstvo Svobodnega sindi
kata v podjetju, v katerem šta 
thdi dva člana Neodvisnosti, 
Y: btos prevzela Katarina Če- 

Plj. Za DE je dejala, da mora 
Probleme šele spoznati, zato 
\Scejo odgovore in podatke pri 
'rektorju Francu Smukavcu. 
ejala je tudi, da je najtežje 

istim zaposlenim, ki imajo 
P°djetju tudi zakonskega to- 

,ar'ša. 'In prav te je najbolj 
darila dohodnina, zato bi 
'1° po njenem mnenju treba 
akon takoj popraviti.
Ena od prvih nalog sindi

kata bo izračun manj izplača- 
dm ^ osebnih dohodkov. Ta 
'2račun so delavci že večkrat 
ahtevali, vendar še ni nare- 

jen' Potrebujejo pa ga zaradi 
^stninjenja. Direktor delav- 
em |e nj ničesar povedal 
kistninskem programu, zato 

■e d°jijo, da ne bo nič nare- 
ien° in da bodo prepuščeni 
ar skladu oziroma držav
na lastništvu. Zato je sin

dikalni članski sestanek prav
zaprav sprejel zahtevo, da 
mora sindikat od direktorja 
takoj zahtevati ta program in 
da se direktor ne sme izogibati 
soočenju s kolektivom. Neka
teri pa menijo, da direktor so
deluje le s tistimi, ki jih je 
izbral in ki mu dajejo tudi

konom in kolektivno pogodbo. 
Zaradi tega, ker je na pogod
bah le število točk, ne pa plače 
in različni dodatki, se bo te 
dni pri njih oglasila tudi in
špektorica za delo, ki jo je 
zahtevala območna organiza
cija Svobodnih sindikatov.

F. K.

Katarina Čebulj

podporo za opravljanje nje
gove funkcije. Mogoče prav 
zaradi tega kolektiv Plastike 
dozdaj ni bil enoten in ni znal 
postaviti zahtev za višje plače 
in izsiliti listin za manj izpla
čane osebne dohodke. Članski 
sestanek je lahko za sindikat 
podjetja prelomna točka, ven
dar le v primeru, če bo prišlo 
do večjega poenotenja kolek
tiva.

Zanimivo je, da Plastika po
sluje brez rdečih številk in 
brez kreditov. Iz tega lahko 
sklepamo, da je direktor vse 
posledice slabših poslovnih 
rezultatov prevalil na delavce, 
zato so plače trikrat manjše 
kot spomladi leta 1991. Tako 
kot druga podjetja je tudi Pla
stika izgubila jugoslovanski 
trg. Bistveno manjša so naro
čila za šolski program, kjer se 
Plastika, ki je bila prej mono
polist, srečuje z zasebno kon
kurenco in s cenenim uvozom.

Zdi se, da je vodstvo po
djetja na čelu z direktorjem, 
ki je v podjetju že 13 let, za
radi blaginje v letu 1991 za
spalo za daljši čas. Tako skle
pamo, ker niso naredili niče
sar ne za nove programe in ne 
za prodor na nove trge.

Delavci so šele po številnih 
opozorilih in zahtevah koro
ške območne organizacije do
bili pogodbe o zaposlitvi, ki 
pa na žalost niso skladne z za

NA KOROŠKEM
NI VSE ČRNO

Po uradnih podatkih je koroško gospodarstvo med najbolj 
prizadetimi v Sloveniji. To se najbolj vidi pri plačah, ki za 15 
odstotkov zaostajajo za slovenskim povprečjem. To se kaže tudi 
v nezaposlenosti in presežnih delavcih, katerih usoda še vedno 
ni znana. Sekretar območnih odborov sindikatov dejavnosti 
Marjan Bari kljub temu vidi nekaj svetlih točk, ki jih je za DE 
takole orisal:

»Nova oprema je bila več let 
najslabši del poslovnega si
stema Lesna. Ko se je resno 
govorilo o njenem stečaju je 
prišlo do preobrata. V po
djetje je prišel mlad, sposoben 
direktor Filip Jelen, videl je 
možnost za rešitev, se zagrizel 
v delo in uspel. Nova oprema 
ima veliko naročil in povečuje 
proizvodnjo. Obdržala je vseh 
240 delavcev. Ker pa podjetje 
še vedno plačuje za pretekle 
grehe, delavci na žalost preje
majo nizke plače. Imajo pa vse 
možnosti postati res uspešno 
podjetje.

Tozd Les iz sestave Tovarne 
meril je že nekaj časa v ste
čaju. Vsem 200 delavcem, ki 
jih je zastopala območna or
ganizacija Svobodnih sindi
katov, je sodišče priznalo vse

SIZA SODELUJE 
S SINDIKATI ITALIJE

denarne zahtevke. Proizvodne 
prostore in stroje pa je vzelo 
v najem novo podjetje KO- 
PLES d.o.o., ki je takoj zapo
slilo 80 delavcev podjetja 
v stečaju. Za takšno rešitev 
gredo zasluge tudi Dušanu 
Semoliču, predsedniku Svo
bodnih sindikatov Slovenije 
in Marjanu Ferčcu, sekretarju 
sindikata lesarstva. Mislim, 
da sta pomagala preprečiti 
popolno zaprtje te tovarne, ki 
danes uspešno posluje tudi za
radi pomoči ministrstva za 
delo.

Ugodni so tudi rezultati ste
čaja Fecra. Sodišče je delav
cem priznalo prav vse terja
tve, ki smo jih zahtevali Svo
bodni sindikati. Na pogorišču 
bivše firme pa deluje več no
vih, največji je Nierosmetal. 
V njem je našlo delo 160 de
lavcev bivšega podjetja in le 
40 nekdanjih delavcev Fecra 
še vedno ni dobilo nove zapo
slitve.

Na našo zahtevo je sodišče 
prisodilo denarne pravice tudi 
35 delavcem Lesne inženi
ringa v stečaju. Stečajni upra
vitelj pa delavcem denarja še 
ni izplačal, ker se pogovar
jamo o ustanovitvi novega tr
govskega podjetja. Delavci so
glašajo s to rešitvijo, ki je za
radi možnosti nove zaposlitve 
zanje ugodnejša od tega, kar 
jim je prisodilo sodišče.

Ti primeri dokazujejo, da so 
nekateri ljudje prenehali tar
nati zaradi prehoda v drug si
stem in zaradi izgube trgov. 
Ugotovili so, da lahko neugo
den položaj spremenijo s svo
jim delom in svojo prizadev
nostjo.

Povedati pa moram, da so 
najbolj vznemirjeni delavci, 
katerih direktorji načrtno 
zmanjšujejo vrednost podjetij, 
da bi jih lahko kupili. Takšna 
podjetja so že v poslovnih te
žavah, ki jih delavci občutijo 
na svoji koži. Zaradi strahu 
delavcev pred posledicami 
lastninjenja bo prav to po
dročje prioritetna naloga Svo
bodnih sindikatov v jesen
skem obdobju.«

F. K.

Vodstvo Konfederacije sin
dikatov delavcev zavodov 
Slovenije (SIZA) se je prejšnji 
teden v Novi Gorici srečalo 
s predstavniki italijanskih 
sindikalnih konfederacij 
CGIL, CISL in VIL. V razgo
voru, ki mu je prisostvoval 
tudi predstavnik Svobodnih 
sindikatov, so sindikalisti iz
menjali izkušnje v organizira
nju negospodarskih sindika
tov. Večino časa so posvetili 
predstavitvi izkušenj italijan
skih sindikatov pri pogajanjih 
z vlado o kolektivnih pogod
bah in dogovorom o medse
bojnem sodelovanju.

Dogovorili so se, da bodo 
predstavniki CGIL, CISL in 
VTL s svojimi strokovnimi 
svetovalci sodelovali na po
svetu, ki ga bo jeseni organizi
rala Konfederacija sindikatov 
delavcev zavodov Slovenije. 
Tema posveta bo sindikalna 
organiziranost negospodar
stva, strategija in taktika sin
dikatov pri pogajanjih z vlado 
in nadaljnji strokovno-orga- 
nizacijski razvoj sindikatov.

Predsednik SIZA Janez

Cirkvenčič je poudaril, da je 
delovni razgovor potekal 
v prijateljskem vzdušju in da 
je bil to prvi del priprav za 
izpolnitev obveznosti, ki jih je 
SIZA prevzel znotraj koordi
nacije sindikatov podpisnikov 
kolektivne pogodbe za nego
spodarske dejavnosti. V tej 
koordinaciji so se namreč do
govorili, da bodo svojo strate
gijo in taktiko pri pogajanjih 
z vlado o kolektivnih pogod
bah izpopolnili z izkušnjami 
sindikatov, ki imajo na tem 
področju dolgoletno prakso. 
Posvet bo organiziran v Ljub
ljani, nanj pa bodo povabljeni 
vsi podpisniki kolektivne po
godbe za negospodarske de
javnosti.

S. O. Marjan Bari

Naročnike obveščamo, 
da bomo upoštevali vsa naročila 

za to knjigo od januarja 1993 dalje.

PELA JE ČEZ GLAVO
letošnjem letu je našo pravno pomoč obi- 

alo že skoraj 700 članov. Sam sem sodeloval 
a 120 sestankih s sindikati podjetij oz. zavo- 

'n napisal preko 40 mnenj, največ k pro- 
s amom trajnih presežnih delavcev in sanacij- 
z \m ukrepom podjetij, ki navadno najprej pri- 
svetti'0 pravice delavcev. Tudi sekretarki 
v A.ta Bojani Kordiš se delo v Trebnjem in tudi 
J°Vem mestu povečuje. Do sedaj smo dodelili 
čila ° 3100 P°m°ei članom z obveznostjo vra- 
IUesecam° V letošniem letu poprečno 100 na

J--0 naj navedem nekaj »svetlih prime- 
(j ]*' v Revozu in v Adrii caravan bodo dobili 
odrfVCl’ J™ poteče delovno dovoljenje (tujci) 
sinAtVnin0 (korektna poteza, pri kateri naš 
voza at m P°vsem brez zaslug). Direktor Re- 
ra a gl Coursat nam je predlagal, naj organizi- 
dirpW °kr0gl° mizo’ za katero bi sedli tako eKtorji podjetij te panoge v Sloveniji, sindi- 

’ Predstavniki vlade in gospodarske zbor- 
šati ^ začeti se moramo pogovarjati in poslu- 
zašč;?rg drugega’ sicer... Ali bo Slovenija 
sihn - svoie gospodarstvo ali ne? Predlog 
v‘ .fe Prenesli tja, kamor sodi. Tudi z upošte- 
steča -m nasega stališča do predloga za uvedbo 
ie sn^ga P°st°pka zoper Tovarno obutve se 
čaia -C<j odločilo, da namesto z uvedbo ste- 
dl Pokusi s prisilno poravnavo. V tem po- 

J imajo delo vsi delavci, pa tudi tekoče

posluje pozitivno - dolg iz preteklosti je po
trebno po mnenju vodstva (in tudi našem mne
nju) razrešiti drugače.

Ta mesec so postali naši člani tudi delavci 
Dolenjskega lista.

Žal se je v Novolesovi družbi Novi ambient 
»zgodil« že drugi stečaj, saj v podjetju sami 
niso videli druge rešitve. Čeprav gre v tretjič 
rado, upajmo, da ti delavci tega ne bodo doži
veli nikoli več. Prvič so jim posledice sporočili 
na »zadnjem zboru«, drugič tudi tega ni bilo 
več. Delavci tri mesece niso videli plač, pa so 
vseeno svoje naredili.

V Hipotu, ki je last Sklada RS za razvoj, 
prepričujejo delavce Pronsa in Potenciome
trov, naj umaknejo ugovore zoper sklepe o od
povedi delovnega razmerja zaradi nujnih ope
rativnih razlogov (trajni presežki) in sklenejo 
sporazum o skrajšanju odpovednega roka, 
v katerem jim zagotavljajo le odpravnino. Da 
bi bili bolj prepričljivi, pojasnjujejo delavcem, 
da je SDK zoper obe podjetji uvedla stečajni 
postopek, ali pa s tem izražajo svoje dobro
hotne namene. Po preverbi na SDK in na so
dišču smo ugotovili, da stečaj ni predlagan. 
Zaupanje v »vsevede« je zopet na preizkušnji.

Igor Vizjak, predsednik 
območne organizacije ZSSS 

za Dolenjsko

Vsebina

• Zakon o lastninskem preoblikovanju podjetij 
• Uredba o pripravi programa preoblikovanja in o izvedbi 
posameznih načinov lastninskega preoblikovanja podjetij 

• Uredba o metodologiji za izdelavo otvoritvene bilance stanja

Zakon razlagajo: mag. Tone Rop, dr. Alenka Žnidaršič - Krajnc (oba s seminarja 
ZSSS) in Gregor Miklič

Cena 1.800 SIT.
Naročila pošljite na naslov: ČZP ENOTNOST, Ljubljana, Dalmatinova 4, telefona1 321-255 
110-033, telefaks: 061-311-956.

(0o

>oo

Pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročamo 
O LASTNINSKEM PREOBLIKOVANJU PODJETIJ IN SINDIKATI.

izvod(ov) brošure ZAKON

Naročeno nam pošljite na naslov:.

Ulica, poštna št., kraj: ......

Ime in priimek podpisnika:

1. Račun bomo plačali v zakonitem roku.
2. Kot ind. naročnik bom poravnal po povzetju.

Naročeno, dne:
Podpis naročnika
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Borza sindikalnega turizma
BORZNO SPOROČILO ŠTEVILKA 29

ATRIS - BORZA SINDIKALNEGA TURIZMA, Ljubljana, Dalmatinova 4, 
sprejema ponudbe prostih počitniških možnosti, posreduje proste zmogljivo
sti, organizira zamenjavo, nakup ali prodajo počitniških objektov, stanovanj, 
bungalovov, prikolic in drugih možnosti.

Pišite nam ali telefonirajte na (061) 326-982 ali 322-975; naš telefaks je 
(061) 326-982; žiro račun 50101-601-92077 - Atris. Poslovni čas za 
stranke vsak delovnik od 9. do 15. ure.

POSEBNO OBVESTILO LASTNIKOM POČITNIŠKIH ZMOGLJI
VOSTI

A. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI VAM JIH NUDIMO

Hribi

Morje
1. Apartmaji v Lanterni pri Poreču: termini do 20. 8. 

apartma za
3 osebe
4 osebe
5 oseb
6 oseb

2. Hotel Tamaris pri Poreču: termini do 20. 8. 
polpenzion
enoposteljna s. 
dvoposteljna s.

3. Apartmaji Pical pri Poreču: termini do 20. 8. 
apartma za
4 osebe
5 oseb
6 oseb

4. Nerezine, Mali Lošinj - tri-, štiri- ali večposteljni apartmaji z vso 
opremo, možnost lastne priprave hrane. Cene: od 23. 8. do 12. 9. 16 DEM 
(osebo) dan.

5. Duga uvala pri Puli - enosobna stanovanja. Cena 30 DEM na dan. 
Termini po 14. avgustu.

6. Apartmaji v Nerezinah, otok Mali Lošinj - za štiri osebe v drugi polovici 
avgusta, 7 do 10 dni. Cena 58 DEM za apartma.

7. Malinska, otok Krk - apartmaji za
2 osebi 23 DEM dnevno
3 osebe 33 DEM dnevno
4 osebe 43 DEM dnevno
5 oseb 54 DEM dnevno

8. Červar - apartma za štiri osebe. Prosti termini od 14. avgusta dalje. 
Cena 47 DEM v tolarski protivrednosti.

9. Enosobno stanovanje v Barbarigi pri Puli - opremljeno za 4 osebe: 
dnevni prostor s kuhinjsko nišo, spalnica, kopalnica. Termini od 14. 8. do 1.9. 
Cena 35 DEM.

10. Kontejner v AC Lanterna - prosti termini v juliju in avgustu. Možnost 
bivanja za 4 osebe. Cena 47 DEM v tolarski protivrednosti.

B. SEJEMSKA PONUDBA

Na ATRISU - BORZI SINDIKALNEGA TURIZMA zelo povprašu
jejo po opremljenih apartmajih in vikendih v Slovenskem primorju 
v juliju in avgustu. Vabimo vas, da nam posredujete proste termine. 
O ceni se bomo dogovorili skupaj. Veselimo se prijaznega sodelova
nja.

1. Apartmaji na Kopah - opremljeni za 4 osebe: bivalni del, kuhinja in 
TWC. Cena 35 DEM.

2. Hišice na Veliki planini - za 6 do 8 oseb, dve oz. tri sobe, dnevni 
prostor, kuhinja, sanitarije - koča ima elektriko. Cena 44 DEM v tolarski 
protivrednosti.

3. Apartmaji Kaninska vas - za 4 osebe, v celoti opremljeni. Cena 38 
DEM v tolarski protivrednosti. Termini po 20. avgustu.

4. Kranjska Gora - Jasna - tri- ali štiriposteljne sobe z etažnimi sanitari
jami. Cena polnega penziona 32 DEM, polpenziona 27 DEM v tolarski 
protivrednosti.

1. Berlin - od 27. 8. do 5. 9. Največji sejem zabavne elektronike. Odhod 
s posebnim letalom 30. 8. Cena 1295 DEM.

2. Budimpešta - od 12. do 16. 10. Mednarodni sejem računalniške 
tehnike; softvvare in hardvvare, vsa pripadajoča oprema, vključno s teleko
munikacijami. Odhod 14. oktobra, tri dni. Cena 275 DEM.

3. Budimpešta - avtomobilski sejem: osebni, športni in tovorni avtomo
bili. Odhod 1. oktobra, tri dni. Cena 275 DEM, za skupine nad 20 potnikov 
možen popust.

4. Diiseldorf - od 17. do 20. novembra. Mednarodni strokovni sejem 
zdravniške prakse in bolnišnic. Štiri dni. Odhod 17. 11. Cena 1290 DEM. 
Za skupine možen popust.

5. Diiseldorf - od 26. do 29. oktobra. Mednarodni sejem zaščite pri delu 
in medicine dela. Štiri dni. Odhod 26. 10. Cena 1290 DEM.

6. ‘Frankfurt - od 17. do 19. septembra. Mednarodna razstava osebnih 
avtomobilov. Tri dni. Cena 1090 DEM. Za skupine možen popust.

ATRIS je povsod, kjerkoli ste. Metod Zalar, direktor borze

57 DEM dnevno 
71 DEM dnevno 
85 DEM dnevno 
98 DEM dnevno

56 DEM dnevno 
52 DEM dnevno

76 DEM dnevno 
81 DEM dnevno 
86 DEM dnevno

Predlagamo vam čimprejšnjo rezervacijo, saj se bomo tako lahko ob 40 
odstotni akontaciji dogovorili za 2 obroka pred odhodom na dopust.

TE: časopis 
slovenskih 

'j delavcev

Dalmatinova 1. lilllllll Ljubljana

tel.: (061) 313-942 
311-956 
110-033 
116-163

POT DO BOdASTVA
ki;
Ph
«ji 

■ Pr:

DELAVSKA HRANILNICA, d. o. o. Z
Ljubljana, Dalmatinova 4 nudi od 1. 7. 1993 naprej sindikatom, del 
društvom, družbenim organizacijam, krajevnim skupnostim, dobro- De 
delnim organizacijam, obrtnikom, majhnim pravnim osebam in Pri' m 
vatnim osebam
Nove obrestne mere na revalorizirano osnovo 
Revalorizacijska stopnja za julij 1993 znaša 1,5% mesečno, prera- ^ 
čunano na letni nivo 19%. B(
REALNE IN LETNE OBRESTNE MERE ZA TOLARSKE DEPO' bi
ZITE SO.:

Informacija gostom Atrisa

PLAČILNI POGOJI: Ob potrditvi rezervacije zahtevamo plačilo 40% celot
nega zneska. Pri odpovedi nad 15 dni pred odhodom za že rezervirani termin 
zaračunamo stroške poslovanja in nastale stroške; pri krajši odpovedi zara
čunamo stroške in 30% celotnega zneska. Cene veljajo le za že v celoti 
plačane aranžmaje, če se te ne spremenijo za več kot 7%. Po vplačilu gostje 
prejmejo našo napotnico. Prosimo za pravočasno odpoved: najmanj 20 
dni pred začetkom potovanja.

- vezava sredstev 
na odpoklic

- vezava sredstev 
nad 1 mesec

- vezava sredstev 
nad 2 meseca

- vezava sredstev 
nad 3 mesece

- vezava sredstev 
nad 6 mesecev

- vezava sredstev 
nad 12 mesecev

MESEČNE

1,20%—1,35% 

1,58%-1,92%

1,92%-2,08%

2,08%—2,16%

2,16%-2,24%

2,32%-2,48%

LETNE

15,00%-17,00% 

20,19 %—24,95%

24,95%-27,33%
;

27,33%-28,52% 

28,52%-29,7t 

30,90 %-33,28^

\h
ki

Ivi

til
de
de
ta
Pc
v

POSEBNA UGODNOST ZA PRIVATNE OSEBE:
Za vezavo sredstev

MESEČNE LETNE
- do 30 dni
- od 30 do 90 dni
- do 10.000,00 SIT
- od 10.001,00 SIT 

do 50.000,00 SIT
- nad 50.001,00 SIT

1,58%

2,19%

2,27%
2,34%

20,19%

29,80%

30,98%
32,16%

KREDITNA PONUDBA:
- Kratkoročni krediti 

privatnim osebam:
z rokom vračila 6 mes. 3,08% 43,00%

Kredite lahko dobijo delavke in delavci, člani tistih sindikatov, ki svoja 
sredstva varčujejo v Delavski hranilnici.
POHITITE TER VARNO NALOŽITE SVOJ PRIHRANEK ALI PA 
REŠITE SVOJO POTREBO PO KREDITIH.
NAŠE GESLO JE KAKOVOST SO LJUDJE!
NAŠ ŽIRO RAČUN JE 50101-625-7316
Dodatna pojasnila lahko dobite na sedežu Hranilnice tel. 061 
312-098, 316-881.

NOVA POGODBA
V NOVI BROŠURI!

POGODBA ZA 
GOSPODARSTVO

s komentarjem
Avtorja komentarjev:

Gregor Miklič in Brane Mišič
Cena 950 SIT.

Knjigo lahko naročite na naslov: ČZP ENOTNOST, Ljubljana, 
Dalmatinova 4, telefoni: (061) 321-255,110-033, 313-042, faks 

311-956.

NAROČILNICA
Pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročam(o) 

................... izvod(ov) SPLOŠNE KOLEKTIVNE POGODBE ZA GOSPO

DARSTVO s komentarjem. 

Naročeno pošljite na naslov:

Ulica, poštna št., kraj:..........

Ime in priimek podpisnika: ... 

Naročeno dne:......................

1. Račun bomo plačali v zakonitem roku.
2. Kot ind. naročniku mi pošljite po povzetju.

Žig Podpis naročnika

»MEGLENI« KRITERIJI 
TARIFNIH RAZREDOV

Že v prejšnji Splošni kolek
tivni pogodbi za gospodarstvo 
(tisti iz leta 1990) so bili krite
riji za razvrstitev delovnih 
mest v tarifne razrede nejasni 
in nedorečeni. Lahko celo re
čemo, da so prav ti kriteriji 
povzročali največ težav pri iz
vajanju sicer koristne kolek
tivne pogodbe. Kaj so eno
stavna dela, manj zahtevna 
dela, srednje zahtevna dela, 
zahtevna dela, bolj zahtevna 
dela, zelo zahtevna dela, vi
soko zahtevna dela, najbolj 
zahtevna dela in izjemno po
membna najbolj zahtevna 
dela, so morda vedeli avtorji 
kolektivne pogodbe. V praksi 
si je te kriterije razlagal vsak 
na svoj način pri čemer ni bilo 
prav nobene možnosti, da bi 
kdo svojo razlago tudi doka
zal ali da bi komu njegovo ra
zlago lahko ovrgli. Tako se je 
npr. dogodilo, da je bilo v več
jem slovenskem podjetju z več 
kot tisoč zaposlenimi več kot 
tri četrtine delavcev razvršče
nih v 1. tarifni razred z oz
načbo, da opravljajo eno
stavna dela. Na tako razvrsti
tev je bilo seveda mogoče ugo
varjati, ni pa bilo mogoče do
kazati, da to niso enostavna, 
ampak že manj zahtevna ali že 
celo srednje zahtevna dela. 
Vsaka pravda na sodišču bi 
bila že vnaprej izgubljena, ker 
razlika med temi kriteriji ni 
niti ugotovljiva in še manj do
kazljiva.

Nikjer ni zapisano, kaj po
samezna izmed karakteristik,

ki služi za razvrstitev delav
cev v tarifne razrede, zares 
pomeni, sedanje označbe pa so 
le deklarativne, brez upo
rabne vrednosti. Ni zapisano, 
da so enostavna dela tista, za 
katera ni potrebno predhodno 
usposabljanje, da pa je za 
manj zahtevna dela pred
hodno usposabljanje že po
trebno. Prav tako ni zapisano, 
da je za srednje zahtevna dela 
potrebno programirano uspo
sabljanje, ki traja eno leto, da 
pa za zahtevna dela usposab
lja poklicna šola. Enako velja 
za bolj zahtevna dela, ki zah
tevajo usposabljanje po pro
gramu štiriletne srednje šole, 
za zelo zahtevna dela, ki zah
tevajo usposabljanje po pro
gramu višje šole in tudi za vi
soko zahtevna dela, ki zahte
vajo usposabljanje po pro
gramu fakultete ali visoke 
šole. Tudi za dve stopnji na
prej bi lahko uporabili nor
malne in na splošno uporab
ljane označbe, za najbolj zah
tevna dela usposabljanje po 
programu za specializacijo ali 
magisterij, za izjemno po
membna najbolj zahtevna 
dela pa usposabljanje po pro
gramu za doktorat znanosti. 
Podlaga za razvrščanje bi bila 
v tem primeru razpoznavna, 
ugotovljiva in tudi dokazljiva, 
ker bi vse skupaj temeljilo na 
šifrantu poklicev, ki je naslo
njen na veljavni sistem stro
kovnega usposabljanja. To ne 
pomeni, da naj bo vsak dela
vec razporejen na delo in raz

vrščen v tarifni razred na pod
lagi papirja, ampak na pod
lagi zahtevnosti dela, na kate
rega je razporejen. Za delo 
zahtevano usposobljenost je 
mogoče strokovno ugotoviti in 
dokumentirati, če pa je to po
trebno, tudi dokazati. Če kri
teriji za razvrščanje delavcev 
v tarifne razrede niso ugotov
ljivi in dokazljivi, sedanji pa 
so natanko takšni, je to realna 
podlaga za vsakovrstne mahi
nacije in manipulacije, ki jih 
že ves čas trajanja kolektivne 
pogodbe za gospodarstvo sre
čujemo v polni meri.

Kolektivna pogodba za ne
gospodarske dejavnosti, ki je 
bila sklenjena eno leto kasneje 
kot splošna kolektivna po
godba za gospodarstvo, tudi 
vsebuje devet tarifnih razre
dov, vendar so označbe krite
rijev za razvrščanje enake kot 
v šifrantu poklicev. Razvrsti
tev po teh kriterijih je mogoče 
argumentirati, dokumentirati 
in tudi dokazovati. Dosedanja 
praksa takšnega označevanja 
tarifnih razredov ni dala prav 
nobenih negativnih izkušenj, 
težav, s katerimi se srečujemo 
v podjetjih, pa tu ni opaziti. 
Prepričani smo, da bi razum
ljivo in razumno označevanje 
kriterijev za razvrstitev v ta
rifne razrede tudi v gospodar
skih dejavnostih ne povzro
čalo prav nobenih težav in 
tudi ne zmede. Nasprotno, 
o vsaki razvrstitvi delavca 
v tarifni razred bi morali od
govorni bolj razmisliti in jo

tudi utemeljiti. Omejila bi se 
samovolja vseh tistih, ki de
lavce razporejajo v tarifne ra
zrede, in hkrati omogočil3 
sindikalna in tudi pravna zaš
čita ustreznosti in primernosti 
tega početja.

Priprave in pogajanja za 
podpis nove kolektivne po
godbe so trajala zelo dolgo, in 
če je verjeti vestem in govori
cam, so bila ta pogajanja zelo 
trda. Upravičeno smo priča
kovali, da bodo kriteriji za 
razvrščanje delavcev v tarifne 
razrede označeni in . določen' 
bolj jasno in bolj razumljiv0;
Da o strokovni zasnovanosti
niti ne govorimo. To se ni zgo
dilo in dosedanja zgodba sa
movolje in neznanja pri raz
porejanju delavcev v tarifne 
razrede se bo še nadaljevala- 
Delavca, ki samostojno kon
struira proizvode ali tehnolo
gijo, bo mogoče kot doslej raz
vrstiti v 4. tarifni razred 
- zahtevna dela. Ta naj potem 
dokazuje, da ima njegovo delo j 
kakšne drugačne karakteri
stike in da njegovo delo ni 
»zahtevno delo«.

Morda bo v kateri izmed de
javnosti uspelo, da bodo jas
neje in bolj določeno označi'1 
kriterije za razporejanje de
lavcev v tarifne razrede v svoj 
panožni kolektivni pogodb'- 
Verjetnost ni prav velika. Ca' 
kati bo treba na novo prenovi
tev splošne kolektivne po
godbe, če bo takrat kaj vec 
sreče in vztrajnosti.

lija Jurančič
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Alpinina zgodba o uspehu
l

jjj^’royska tovarna obutve Alpina je ena redkih tovarn pri nas, 
svojih poslovnih težav ni reševala z zmanjševanjem obsega-/ujm posiovmn težav m reševala z zmanjševanjem obsega 
»Podnje in odpuščanjem delavcev. Celo nasprotno: v zad- 

Jlh Petih letih je povečala število zaposlenih za 500 delavcev in 
av zdaj jih - neuspešno - išče še 200 novih. Tudi proizvodnez *““J Jin ~ neuspešno - išče se zuu novih, ludi proizvodne 

Do °^PvV0sti so polno izkoriščene. Kako jim je uspelo, smo 
0m, ()e]V^ra*a^ direktorja tovarne Bojana Starmana. O prispevku 
0(0' hpaVvCCV k »zgodbi o uspehu« pa sta nam pripovedovala Nataša 
nri- SMm-Sar’ Predsednica sindikata v Alpini, in Sandi Bartol, pred- 
v ahik območne organizacije ZSS za Gorenjsko v Škofji Loki.

0°/«

, .^Zadnji dve leti smo bili 
gT° za preživetje,« je začel 
f°]an Starman. »To smo do- 
k*1 in zdaj gremo v boj za 
,akovost dela in poslovanja, 

i,} aaj bi bilj^enaka oni v raz- 
‘tih državah.«

s .. Alpina je v zadnjih treh le- 
5o/« ^a izgubila 80 odstotkov trga, 
J eioina zaradi razpada nek- 

|H raaje Jugoslavije, deloma za- 
"=:y di »zelenih« zim. Temu so se 

2%; ^stavili po robu drugače kot 
Večini drugih podjetij. 

s ''Zastavili smo koncept, ki 
- neaam je zdel edini možen,« je 

gtf/o adaljeval Starman. »Začeli 
Jk° iskati nove trge in nove 
|rr°grame, saj je svet, se pravi 

j §> velik in zato težav ne bi

smelo biti. Zmanjšanje proiz
vodnje in števila zaposlenih se 
nam je zdela kratkoročna re
šitev. Čez čas bi se ta poteza 
vrnila kot bumerang v podobi 
višjih poslovnih stroškov na 
enoto proizvoda, in bili bi 
v enakih težavah. Skratka, po 
tej spirali gre podjetje lahko 
samo navzdol...«

Težava, ki jo je morala pre
magati Alpina, je skupna 
mnogim podjetjem; morala je 
donosen trg v nekdanji Jugo
slaviji nadomestiti z manj do
nosnim v zahodnoevropskih 
državah. V Alpini so imeli to 
srečo, da so že precej pred to 
nesrečo sprevideli, da bodo 
morali v tržnem gospodarstvu

Bojan Starman: Na svetovnem trgu je dovolj prostora, le najti ga 
je treba

foja

PA

Nataša Demšar

Nataša Demšar
Sindikat ima z vodstvom 

tovarne zelo dobre odnose. 
Ne bom rekla, da smo prija- 
tefyi, toda v sindikatu se 
tjudimo, da vse sporne za
deve razrešimo v dialogu 
2 vodstvom, ki naše mnenje 
Potem tudi v veliki meri 
Upošteva. Zato nismo stav- 
kali, čeprav imamo nižje 
Plače kot v mnogih podjet- 
Ph, kjer so delavci stavkali, 
uiti ne grozimo vodstvu 
s stavko, če se z njim ne 
strinjamo.

Imamo podjetniško ko
lektivno pogodbo, imamo 
Pogodbo o delu sindikata 

I u Podjetju. Sindikalnih za

upnikov je 18. V delavskem 
svetu sodelujeta poleg 
mene, ki sem delegatka, še 
dva člana izvršnega odbora 
sindikata. Imamo pred
stavnika v komisiji za last
ninjenje. Imamo redne me
sečne sestanke z direktor
jem. Dialogi med nami in 
vodstvom so včasih zelo 
ostri.

Kar se tiče plač, menimo 
v sindikatu, da preveč ljudi 
dobi zelo nizke plače, če
prav v povprečju le-te niso 
tako zelo slabe. Preveč de
lavcev dobi dvajset do tri
deset tisočakov plače, kar 
je za tako navite posamične 
in skupinske norme pre
malo. Serije obutve so zdaj 
majhne, zato je ritem dela 
počasnejši. Tako se zdaj 
sindikat bori, da bi vodstvo 
to upoštevalo pri delovnih 
normativih ali pa pri pla
čah. Ne gre, da bi pretežno 
delavci nosili breme težav
nega gospodarskega polo
žaja.

Borimo pa se tudi za uve
ljavitev osebne odgovorno
sti vseh vodstvenih delav
cev. Menimo namreč, da 
prenekateri tistih, ki preje
majo visoke plače, to pa je 
več kakor 80 tisočakov, ne 
naredi dovolj za toliko de
narja. zato bi radi, da se 
uveljavi princip osebne od
govornosti.

sprejeti tudi procese, ki jim ne 
bodo ustrezali, in živeti 
z njimi. Na primer: naučili so 
se živeti in preživeti s 30 mili
joni mark nove vrednosti in 
pri tem ustvariti minimalni 
dobiček, pred tem, v času naj
večje rasti podjetja, pa jim je 
komajda zadoščala 50 milijo
nov mark vredna proizvodnja. 
Da so lahko z manj denarja 
preživeli, so morali sprejeti 
nekaj ostrih ukrepov in marsi
kaj žrtvovati. Med drugim so 
zmanjšali število režijskih de
lavcev za 30%, povečala se je 
produktivnost. Racionaliza
cija je prizadela tudi plače. Te 
so za kakih 10% nižje kot 
v povprečju v gospodarstvu, 
toda še vedno za kakih 10% 
višje od povprečja v čevljarski 
industriji. Z novimi programi 
in novimi tržnimi akcijami so 
uspeli pridobiti toliko naročil, 
da proizvodnja v minulih letih 
ni stala niti en sam dan zaradi

pomanjkanja dela. Obenem so 
veliko vložili v razvoj in osvo
jitev trgov. Močno so zmanj
šali zadolženost. Alpina ima 
mešana podjetja v več drža
vah, med drugim tudi v ZDA. 
Ima tudi edino slovensko čev
ljarsko blagovno znamko na 
tujem. Veliko vlagajo v kadre, 
v štipendije. Tega nismo niti 
v največjih težavah zmanjše
vali, pravi direktor, saj so ti 
kadri naša bodočnost. Skrbijo 
pa tudi za došolanje že zapo
slenih delavcev, za prekvalifi
kacije.

Danes Alpina izvaža 80 od
stotkov svoje proizvodnje, ki 
dosega 1,9 milijona parov 
športne, planinske in modne 
obutve. Pripravlja pa še nekaj 
novih programov, za katere bo 
potrebovala še novih 200 de
lavcev. Žal je Poljanska do
lina z okolico kadrovsko pre
cej izčrpana...

Boris Rugelj

Sandi Bartol

Alpina je bila v jugoslo
vanski krizi bolj prizadeta 
kakor druga gorenjska po
djetja, saj so jo udarile tudi 
mile zime. Imela pa je to 
srečo, da se država nikoli 
ni kaj dosti menila zanjo, 
saj je bila preveč na 
obrobju. Zato so jo lahko 
vodili zaposleni sami, brez 
tujega vmešavanja. Vseka
kor je to, da tovarna ni od
puščala delavcev, zelo bla
godejno ob podatku, da je 
bilo na Gorenjskem v mi
nulih treh letih ob delo 
21.000 delavcev, še 7500 pa 
jih je ta hip porazdeljenih 
za presežek. Ne gre pa po
zabiti, da so breme pre-

Sandi Bartol

strukturiranja tudi v Al
pini nosili pretežno de
lavci, tudi z občasnimi niz
kimi plačami.

'—' a I*ie najti novih 200 delavcev

NA TRZNEM PREPIHU

Piše: Franci Križanič

Poslabšanje 
proizvodnje 
v juniju

V letošnjem juniju se je slovenska industrijska proizvodnja 
zmanjševala kar po 16% letno. V rezultatih medletnih pri
merjav junijske pospešitve upadanja produkcije (nepreki
njeno se zmanjšuje že peti mesec zapored in je od letošnjega 
februarja do junija upadala povprečno po 13%, v letošnjem 
maju pa »samo« po 10% letno) ni opaziti, saj je bil njen obseg 
zadnje mesece za približno enak odstotek (maja in junija 
dobrih 5 %, v prvih petih oziroma šestih mesecih skupaj pa 
slabih 7 %) pod primerljivim lanskim. Da je bil v letošnjem 
juniju, kljub izredno hitremu upadanju dejavnosti, letni re
zultat enako in ne bolj negativen kot v prejšnjih mesecih, sta 
pripomogla delovni dan več v letošnjem juniju kot junija lani 
ter sorazmerno nizka raven produkcije junija lani (od katere 
se meri letošnje junijsko letno povečanje). Pogled nazaj kaže, 
da je bila v letošnjem juniju naša produkcija kar 42 % pod 
svojo največjo primerljivo ravnijo, doseženo leta 1989, v prvi 
polovici letošnjega leta pa je za največjim obsegom v enakem 
obdobju leta 1986, 1987 ali 1989 zaostajala že za 38%. To 
pomeni, da imamo v Sloveniji delovne sile, kapitala in zna
nja za kar 61 % (skoraj dve tretjini) večji obseg industrijske 
produkcije od doseženega v letošnjem prvem polletju.

V letošnjem juliju bodo statistične okoliščine, od katerih je 
odvisen medletni rezultat slovenske industrijske produkcije, 
ravno obratne kot junija, saj je lani julija naša produkcija 
naraščala in bila na temu primerno visoki ravni, obenem pa 
je letos (zaradi razporeda sobot in nedelj) še delovni dan 
manj kot v enakem mesecu lani. Sicer pa je hitro upadanje 
slovenske industrijske produkcije od februarja do junija že 
več kot izničilo počasno trendno rast dejavnosti naše indu
strije med lanskim julijem in letošnjim januarjem, tako da bi 
bila, tudi ob morebitni stagnaciji, julija letos produkcija že 
okoli 5% (v primeru nadaljnjega upadanja več, v primeru 
rasti pa manj) pod primerljivo lansko. Delovni dan manj bo 
vplival še na kakšne 4 % manjši obseg produkcije kot v juliju 
lani.

Junijsko nadaljevanje in celo pospešitev upadanja sloven
ske produkcije je vsaj deloma posledica spreminjanja sezone 
oziroma uvedbe novih praznikov (dan državnosti), zaradi 
česar je gospodarska dejavnost v ’tem mesecu zadnja leta 
sorazmerno (t.j. glede na obseg v drugih mesecih) nižja kot 
prej (od tod že omenjen izjemno velik junijski zaostanek 
- 42% - za največjo v preteklosti doseženo primerljivo 
ravnijo). Drugi vzrok novega poslabšanja so bile v letošnjem 
juniju cestne blokade, ki jih verjetno lahko upoštevamo le 
kot začasno motnjo. Zato je julija pričakovati vsaj nekoliko 
ugodnejše tendence v dejavnosti slovenske industrije kot 
junija (če izboljšanje ne bo veliko, ga, kot rečeno, v medletnih 
rezultatih ne bo niti opaziti).

Nov val zmanjševanja gospodarske dejavnosti na Sloven
skem je v letošnjem letu posledica recesije v Zahodni Evropi 
in globokega nezaupanja, nastalega ob sprejemanju »inter
ventne zakonodaje« v Sloveniji. Ker se recesija v Evropi 
umirja (po podatkih revije »The Economist« industrijska 
produkcija v Nemčiji in Franciji že narašča), naša ekonom
ska politika pa nezaupanja z novimi »intervencijami« ne 
poglablja več, je pričakovati vsaj umiritev, če že ne preneha
nje upadanja slovenske produkcije v kakšnem od naslednjih 
mesecev. Kasneje pa bo na našo gospodarsko dejavnost naj
prej negativno vplival večji »veliki R« zaradi inflacije ob 
podražitvah hrane (morebiti tudi bencina), nato pa morda 
tudi upad izvoznega povpraševanja zaradi pasivne tečajne 
politike ter znižanje domačega povpraševanja zaradi real
nega upada deindeksiranih plač.

časopis 
slovenskih 

delavcev

Nanj se resda lahko 
naročite tudi pisno, 

toda zakaj bi se 
trudili: pokličite

(061)321-255
in poskrbeli bomo, da boste dobili 
časopis, brez katerega je vaše delo 

v (kateremkoli) sindikatu vsaj 
težje, če že ne nemogoče

m
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slovenskih 

J delavcev
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Priimek in ime: _____ __________________  ,_____________

Naziv podjetja ali ustanove:___________________ ___________

Naslov: ________________________ ________

Podpis naročnika:
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Kaj bo s kamnitim cvetom 
v Rakovem Škocjanu

Nekako tako se začenjajo pravljice: »V samotni gori leži čudežni vrt, 
ki ga čuvajo vile, in le redkim izbrancem je dano, da ugledajo njihovo 
krasoto.«

In tako so še pred štiridesetimi leti opisovali čudovito samoto sredi 
Javorniških gozdov, takrat še malo znani in malo obiskovani Rakov 
Škocjan, samotarja pod Javorniki. Vendar se čas spreminja...

Turizem odkriva tudi samotne 
in očem skrite kotičke sveta in jih 
skuša približati ljudem. Danes je 
Rakova dolina pravi kraški mu
zej, s prelepimi dolinskimi bre
govi, skrivnostnimi dolinami, ve
likimi kraškimi soteskami, pro
stornimi dvoranami, z Velikim in 
Malim naravnim mostom, ki se 
ponosno vzpenjata nad obraščeno 
in slikovito dolino. Nekoč so to 
bili podzemeljski hodniki, ki jih je 
v mnogih tisočletjih izdolbel po
tok Rak skupaj z drugimi kra
škimi vodami.

Rakov Škocjan je dobil ime po 
svetemu Kancijanu. Razvalina 
cerkvice, ki jo danes restavrira 
Notranjski pokrajinski muzej in 
ki je stala še v Valvazorjevih ča
sih, ima na zazidanem okencu let
nico 1616. Iz listin je razvidno, da 
je poleg nje stala še kapelica sve
tega Benedikta, obe pa sta bili ob
dani z zidom.

Vendar pa Rakovega Škocjana 
ne smemo zamenjevati z drugimi 
Škocjani, ki so povsod v kraškem 
svetu, kjer so jame. Mogočni udori 
pri Divači so Škocjanske jame, 
dalje jih zasledimo na Kraškem 
svetu pri Turjaku, v dolini, ki jo 
poplavljata Rača in Radomlje.

Ta edinstveni svet je bilo le red
kim dano obiskati, saj so ga hra
nili zase ljudje »modre« krvi 
- knezi Windischgratzi. V tam
kajšnja bogata lovišča, ki so jih 
zelo skrbno urejevali, so vabili 
svoje goste na lov in po njegovih 
stezah se je sprehajala grajska go
spoda iz cele Evrope.

Po prvi svetovni vojni je Rakov 
Škocjan pripadel Italijanom. Za
radi meje, ki je potekala v bližini, 
in zaradi vojaških potreb je to po
dročje postalo navadnemu člo
veku nedostopno. Le tihotapci so 
skozenj speljali številne steze. Po 
drugi svetovni vojni je Škocjan 
postal prvič dostopen za ljudi in 
šele takrat je ta svet razgalil vso 
svojo površinsko lepoto.

Po dolini se leno vije dobra 2,5 
kilometra dolg potok Rak, ki pri
haja iz zadnjih ali Zelških jam; 
sem pa prihaja voda izpod mogoč
nih Notranjskih Javornikov. Po
tok Rak je tako vodna zveza med 
Cerkniškim in Planinskim poljem. 
Kjer stopa Rak iz podzemlja, se 
drzno vzpenja Mali naravni most, 
ki je prirodni obok nekdanjega 
jamskega stropa. Ta se je ohranil 
do danes, čeprav se voda pretaka 
že 70 metrov niže. Tako vitek je, 
da bi se marsikdo obotavljal sto
piti nanj. Nekdaj sklenjeni strop 
je močno preluknjan, saj je mo
goče priti s površja do vode še 
skozi sedem brezen in udornih do
lin. Ob vodi navzdol pa dospemo 
do Velikega naravnega mostu, čez 
katerega je speljana cesta. Tudi to 
je ohranjeni del nekdanjega 
stropa, širši in mogočnejši od Ma
lega naravnega mostu. Za mostom 
teče voda skozi kanjon in izgine 
v Tkalci jami.

V bližini Rakovega Škocjana so 
še Zelške jame, ki po svoji lepoti 
in dolžini prekašajo celo svetovno 
znano Postojnsko jamo.

Rakov Škocjan je bil leta 1949 
razglašen za krajinski park in 
tako postal zaščiteno področje. 
Rakova dolina, kakor so Škocjan 
preimenovali turisti, je končno 
zaživela 15 let pozneje, ko so tu 
zgradili hotel. Po začetku dokaj 
uspešnem poslovanju hotela so se 
pojavile težave. Zaradi tega so ga 
zaprli in je nato sameval sredi 
gozdov.

Šele od leta 1990 hotel ponovno 
obratuje. Direktor Gostinskega 
podjetja Cerknica Sergej Turk 
nam je povedal, da je hotel odprt 
vsak dan, da je v njem le 20 ležišč 
in da kakovost objekta ni naj
boljša. Največ gostov je ob viken
dih. Prednjačijo Italijani in gostje 
s Primorske. Mnogi obiskovalci se 
podajo na obisk jam, Velikega in 
Malega naravnega mostu, žag in 
drugih znamenitosti tega prele

pega parka. V ta namen je po
novno bistveno izboljšana marka
cija. Gozdarji so obnovili naravo
slovno učno pot, ki vas popelje po 
Rakovem Škocjanu. Razvoj tu
rizma in gostinstva v tej prekrasni 
dolini pa je odvisen od projekta 
Notranjski park.

Ideja o Notranjskem parku je 
nastala leta 1986. Takrat so to 
zahtevo vključili v dolgoročne 
plane občin Postojna, Ilirska Bi
strica, Logatec in Cerknica. Regij
ski park bi bilo zaokroženo ob
močje, ki bi povezovalo naravne 
znamenitosti in ohranilo naravno 
in kulturno dediščino. Na pobudo 
ministrstva za kulturo in prej 
omenjenih lokalnih skupnosti je 
bila organizirana projektna sku
pina, ki deluje v okviru podjetja 
AREA d. o.o. Cerknica. V sodelo
vanju z Republiškim zavodom za 
varstvo naravne in kulturne de
diščine je pripravila projekt vzpo
stavitve Notranjskega regijskega 
parka. Rezultat tega projekta je 
skupna opredelitev prej omenje
nih občin, da je Notranjski park 
primerna razvojna usmeritev za 
varovanje in razvoj tega območja.

Priprava strategije razvoja ob
močja in zlasti Rakovega Škoc
jana ter Cerkniškega jezera je 
spodbudna in nujno potrebna, 
vendar so dosedanje izkušnje na 
tem področju dokaj slabe. Veliko 
je bilo idej, projektov in obljub, 
stvari pa so ostajale take, kot so 
bile.

Če strnemo študijske ugotovitve 
projektne skupine o nadaljnjem 
delu za zaživitev Notranjskega 
parka, lahko rečemo, da gre za

dosledno varovanje naravnega 
okolja in kulturnih vrednot 
z vključevanjem domačinov in 
razvojem lokalne ekonomije. Re
zultati projektne skupine so ute
meljeni v Strategiji varstva na
rave Slovenije (Zavod RS za var
stvo naravne in kulturne dediš
čine, 30. 6. 1993).

Varstvo narave mora biti celo
vito in vgrajeno v številne druge 
dejavnosti. Poleg sprememb mno
gih zakonskih rešitev potrebu
jemo v naši mladi državi tudi 
ustrezno ekonomsko zasnovo in 
politiko za spodbujanje in zago
tavljanje naravnih vrednot ob 
hkratnem gospodarskem razvoju. 
Pri tem ne smemo pozabiti na 
osveščanje ljudi in nujnost prido
bitve njihovega zaupanja. Izkuš
nje s krajevnimi parki (tudi z Ra
kovim Škocjanom) v preteklosti 
niso bile najboljše. Zato je nujno 
potrebno različne interese - od 
gozdarjev, jamarjev, privatnih 
lastnikov do turističnih in gostin
skih zmogljivosti - čimbolj stro
kovno in demokratično analizi
rati, razvojno oceniti in vključiti 
v skupni projekt s skupnim go
spodarjem.

Lahko smo zadovoljni, da se je 
nekaj pričelo premikati. Vendar 
bo potrebno še mnogo dela, pre
pričevanja, argumentov za uskla
jevanje različnih interesov, da bi 
dosegli čimvečje varovanje narav
nih vrednot in ekonomski razvoj, 
ki bi omogočil zaposlovanje mla
dih in razvoj celotnega področja.

Upajmo le, da se napaka izpred 
desetih let ne bo ponovila.

Petra Mišič

Matej Bor:

Jemov rokopis 
ali Martinova senca

Te dni bo prišla na knjižni trg najnovejše delo Mateja Bora 
z naslovom »Jernov rokopis ali Martinova senca«. Avtorja bral
cem ni potrebno posebej predstavljati, pa vendar roman, ki ga 
izdaja založba ČZP Enotnost, odstira nove razsežnosti Boro
vega pisanja. Sklepamo lahko, da gre za avtobiografske ele
mente; tudi senca, ki glavnega junaka spremlja, bi bila kaj 
lahko tista, ki jo meče ženska oseba. Sicer pa preberite nadalje
vanje odlomka iz prejšnje številke.

PRIROČNIKI ZA SINDIKALN 
ZAUPNIKE, STROKOVNE SLUŽB 
PODJETIJ IN POSAMEZNIK
e SPLOŠNA KOLEKTIVNA POGODBA 

ZA GOSPODARSTVO
s komentarjem

Komentirata Gregor Miklič in Brane Mišič 
Cena 950,00 SIT

• več avtorjev:
MOJE PRAVICE NA DELOVNEM MESTU
Delovno razmerje - Prenehanje potreb po delavcih - ^bsebno vars^ 
žensk, mater, delavcev z družinskimi obveznostmi, mladine, invalidov 
starejših delavcev - varstvo pravic delavcev - Varstvo pri delu - Pravice '1 „je 
pokojninskega in invalidskega zavarovanja, za primer brezposelnosti, zdrsiš j
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Mira Becele Več
STANOVANJSKA RAZMERJA PO NOVEM
Priročnik za lastnike stanovanj in za tiste, ki bi to radi postali... Stanovanj5 
zakon s komentarjen in primeri oraktične uporabe njegovih določil 
Cena 520,00 SIT

05»

S Bogdan Kavčič
DELAVCI IN UPRAVLJANJE
Participacija - vzroki, cilji, vsebina in moč, organizacijske oblike, preda' 
in kritike, evropski modeli participacije in kaj prinaša novi »Zakon o sode 
vanju delavcev pri upravljanju podjetij«.
Cena 460,00 SIT

• Gregor Miklič
NOVA DELOVNA ZAKONODAJA
Prečiščeno besedilo Zakona o delovnih razmerjih in Zakona o zaposlovanj1 
in zavarovanju za primer brezposelnosti s komentarjem.
Cena 670,00 SIT
S Stane Uhan:
PLAČNI SISTEM V REPUBLIKI SLOVENIJI

plačeStatistični podatki - Kritična raven - Evropske cene in balkanske r 
- Izhodiščni osebni dohodki - Kaj ve in misli vlada - Načrtovanje najnizi 
osnovne plače - Konkretni predlogi - Podcenjeno znanje - Najvišje plače
Cena 400,00 SIT
• Aleksej Cvetko
NOVA UREDITEV POKOJNINSKEGA IN INVALIDSKEGA, 
ZAVAROVANJA

S
Zakon o pokojninskem in invalidskem zavarovanju

Zakaj so bile potrebne spremembe v pokojninski in invalidski zakonci 
- Spremembe pogojev za upokojevanje - Nova definicija invalidnosti in kaj 
pomeni - Nov sistem odmere nadomestil plač invalidom II. in III. kateg°rlJ 
invalidnosti. Cena 680,00 SIT
• Emil Rojc
KARIERA KOT SPREMINJANJE
Priročnik za podjetništvo in razvoj kadrov 
Cena 850,00 SIT
• Več avtorjev
SOCIALNA DRŽAVA
Zbornik razprav za VARNOST, SVOBODO, SOLIDARNOST IN PRAVICNOS1

Moram priznati, da nisem bil preveč 
slabe volje, ko sem krenil na pot, ki me 
je nanjo poslala Urhova slaba volja. 
Vseeno pa mi je bilo tesno pri srcu. 
Misel, da grem v tisto dislocirano četo 
z nalogo, da spravim s sveta njenega 
komandirja, me je jela težiti in vzne
mirjati. Kakšen neki je ta človek? Hoti
mir... Hotimir je bil menda prvi slo
venski knez, ki se je vdinjal Nemcem 
s tem, da je izdal vero svojih dedov in 
sprejel krščanstvo. Tudi ime, ki si ga je 
Hotimir nadel, priča zoper njega. Spa
dal sem med tiste mlade komuniste, ki 
niso odobravali napadov na Sovjetsko 
zvezo in Stalina. Če je dal streljati Tu- 
hačevskega in Buharina in nekatere 
druge voditelje revolucije, je že vedel, 
zakaj. Mar niso vsi zapovrstjo pred 
obličjem vsega sveta priznali svojih 
grehov? Kdo bi mogel iz takšnih mož 
izvabiti priznanja za sramotne stvari, 
ki jih niso zgrešili? Pa tudi nastop proti 
Finski! Ni več kot jasno, da je bil neiz
bežen, saj je bil vendar Mannerheim 
Hitlerjev zaveznik. Soditi Sovjetsko 
zvezo, češ da je napadla malo državo, 
je povsem napačno. Treba je vedeti, 
zakaj je to storila. Namreč zato, da je 
komunizmu zavarovala hrbet pred na
cisti. saj je Stalin že takrat dobro ve
del, da ga čaka vojna z njimi.

Urednik lista, ki je vsake svete čase 
objavil kakšno mojo črtico, mi je dopo
vedoval, da se motim, ker pa je motiti 
se človeško, da mi tega ne more zame
riti. Zameri mi pa, da si ne upam po
gledati resnici v oči. Sicer pa je tudi to 
človeško, je nazadnje resignirano 
vzdihnil. Bojimo se resnice, a se ji kljub 
vsemu približujemo. Korak za kora
kom. Tudi ti se ji boš, brez skrbi.

Res sem se ji približeval - korak za 
korakom, stopajoč za kurirjem, ki mi 
ga je dodelil Urh, da me popelje v Hoti- 
mirjevo četo.

Hoste, ki sva se spuščala po njh če
dalje bolj proti dolini, so bile na osoj
nih straneh še polne snega. Ležal je 
med drevesi in skalami, ki so že molele

iz njega, ves črnikast od drvesnega 
prahu in dračja, kakor da misli večno 
ostati tam. Mogoče je tudi z našim upa
njem tako: najprej vse belo, nato pa 
čedalje bolj črno od prahu in dračja 
dvomov. Gnilo, črvivo.

Kurir, ki me je spremljal, je bil mol
čeč človek. »Kaj zagrinjaš se v molk? 
Nimaš nič besed?« sem mislil, ko sem 
spešil za njim. Če so bila njegova usta 
tiha, so pa bile zato noge zgovornejše. 
Ves čas se mi je zdelo, da mi pravijo: Še 
tega se je manjkalo! Nimamo že brez 
tebe dovolj potov? Če smo že morale 
zaradi tebe spet na pot, komaj smo 
prilomastile domov, pa vsaj hodi za 
nami, kakor se za partizana spodobi! 
Suhljad, po kateri so nejevoljno loma
stile, je hreščala, kamenje po kopnih 
stezah pa letelo izpod njegovih nog, 
valeč se po strmalih nizdol.

Čuden, mračen človek. Skoraj da bi 
se ga bal, če se ne bi od časa do časa 
malone prijazno obrnil k meni in po
mignil proti žepu v moji suknji, kjer 
sem imel cigarete. Dokler je kadil, so 
bile tudi njegove noge ljubeznivejše. 
Očitek, da so morale na pot zavoljo 
mene, je bil manj viden in slišen

Nenadoma - to je bilo že proti večeru 
- se je zaslišal rezek: »Stoj!«

Kurirjeve noge so se ustavile.
»No, pa smo le prišli!«
Obrnil se je spet proti meni in mo

jemu žepu.
Dal sem mu cigareto.
»Je to Hotimirjeva straža?«
»Ne, zaseda.«
»Kdo tam? Parolo!«
»Eno v rit, ne pa parolo! Jaz sem, iz 

štaba bataljona.«
»Parolo!«
»Orka madona!«
»To ni parola!«
»Ne serji ga, cepec! Me ne poznaš? 

Jaz sem, Murat.«
»Murat?«
»Tvoj sosed Rudi.«
Tedaj se je stvar hipoma spremenila 

in ni bilo dolgo, ko sva se znašla v Ho- 
timirjevem taboru.

Nekaj ga je bilo ukopanega v zemljo. 
Kot pozimi je v tem brlogu gorel večni 
ogenj, ki so se ob njem, vsaj zvečer, 
fantje greli. Gozd je bil mrzel, ker vanj 
pomladne sape še niso zašle.

Sedel sem na hlod ob ognju, kjer je 
čumelo že nekaj partizanov.

»Se nič ne bojite,« sem rekel bolj 
zavoljo vljudnosti in ker mi ni padlo 
nič drugega v glavo, »da bi vas ogenj 
izdal? Kjer je ogenj, je dim in kjer je 
dim, so partizani.«

»Dima pri nas ni.«
»Kako da ne?«
»Požremo ga. Glej.«
»Ker nimamo boljšega.«
Vsi so se zasmejali.
»Kot vidim, ste hudo dobre volje. 

Kdo vas pa tako zabava?«
Tisti, ki je rekel to. je prilezel v brlog 

nekam počasi, zato pa so mu besede 
bile dosti bolj urne. Kar prehitevala so 
druga drugo, ker se jim je preveč mu
dilo.

Sedel je v kot na oni strani ognjišča. 
Videl ga nisem, zato pa sem čutil nje
gov pogled na sebi.

»Odkod prihajaš?«
»Iz štaba vašega bataljona.«
»Se pravi, da ne prihajaš od nikoder, 

ker našega bataljona ni.«
Partizani so se zahihitali.
»Pa še bo, brez skrbi!« Pobral je ogo

rek med žerjavico, ko pa je videl, da si 
prižiga že prižgano cigareto, je ogorek 
z narejeno jezo odvrgel, kot da je ta 
kriv njegove pomote. »Bo, ko iz našega 
polbataljona postane bataljon. To pa 
bo kmalu. Ljudi nam ne bo manjkalo 
zdaj, ko je že pomlad v deželi. Imaš kak 
papir? Hm? Kdo ti je dal to? Urh?«

Premeril me je - tudi to sem bolj 
čutil kot videl - malce zviška in porog
ljivo, kakor da sem nekaj tega Urha 
prinesel s seboj v svoji notranjosti, kar 
skušam prikriti pred njim, a zaman, 
ker vidi on tudi skozme.

»Kako se ima ta veliki vojvoda, ki 
misli, da je edina dolžnost nas tu skr
beti za njegov mir in varnost. Zato da 
bi se lahko grel na peči tam na Golem,

naj bi mi zmrzovali po zasedah ob ce
sti, prežeč na Lahe. Mi seveda mislimo 
precej drugače. Naloga naše vojske ni 
čuvati zimsko spanje vojvode Urha, 
pač pa napadati fašiste povsod, kjer so, 
ne samo, kadar slučajno nalete na naše 
zasede.«

Vrnil mi je malomarno papir iz Ur- 
hovega štaba.

»Torej vojaški inštruktor da si. Hm. 
V koliko bitkah pa si že sodeloval?«

»V nobeni.«
»Nobeni? Lepo. To dokazuje, da si 

dober taktik. V redu. Lahko začneš 
z delom.«

»Najprej bi se rad naspal,« sem rekel 
z nejasnim občutkom, da mi je glas, ki 
me je z njim Hotimir razveljavljal, že 
znan. Ampak odkod? Odkod...

»V redu, pa se naspi. Pogovoriva se 
v soboto. Se pravi, da imaš dva dni 
časa za zimsko spanje, ker me dva dni 
ne bo.«

Vstal je in odhajajoč dvignil pest.
»Smrt fašizmu!«
Tedaj je ogenj, ki je vzplamtel, osvet

lil Hotimirjev obraz.
Zdrznil sem se. Saj je tak kot Martin. 

Ne le obraz, tudi drža, kretnje, vse spo
minja nanj, celo cigareto drži tako, kot 
jo je on. Nikoli ni otresel pepela z nje, 
dokler ni ta sam odpadel. Tudi ta hip 
mu visi pol upepeljene cigarete med 
prsti.

Vstal sem in stopil za njim. Dotaknil 
sem se rahlo njegovega komolca.

»Mogoče ne bo narobe, da izveš tudi 
za moje pravo ime!«

»Ni nujno, ni nujno.«
»Jaz sem Jernej Jurec.«
Martin, ki je že lezel iz zemljanke, se 

je sklonjen, kot je bil. počasi okrenil 
nazaj. Ko se je prav tako počasi zrav
nal, me je prijel za zavihe suknje in me 
odvlekel nazaj k ognju. Potegnil mi je 
z glave mojo »triglavko«.

»Pa si res ti.«
Potem sva do jutra sedela ob ognju 

v brlogu. Nekaj fantov je odšlo že spat, 
nekaj pa se jih je stisnilo v kot in preso- 
plo noč kar tam.

Cena 600,00 SIT
• Aleksej Cvetko
ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJE PO NOVEM
Novi Zakon o zdravstvenem zavarovanju - Razlage vseh sprememb in vsel 
oblik prostovoljnega zavarovanja občanov 
Cena 580,00 SIT

-------------------------------------------------------------------------------->4^ :

NAROČILNICA ZA KNJIGE - PRIROČNIKE i

e
Pri enotnost ■ Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročamo

izv. • Sploš. kol. pog. 

izv. • Moje pravice na 

izv. • Stanov, razmerja 

izv. • Delavci in uprav, 

izv. • Nova del. zakon.

izv. • Plačni sistem i

izv. • Nova ureditev... j
. izv. • Kariera kot...... ! 1

(
. izv. • Socialna država ■'

. izv. • Zdrav, zav.........  [

Od 1.2. 1992 se za knjige zaračunava 5-odstotni prometni davek.

Naročeno mi pošljite na naš naslov:............................................................

Ulica, poštna št. in kraj: ................................

Ime in priimek podpisnika:...........................

1. Račun bomo plačali v zakonitem roku.
2. Kot ind. kupec bom plačal po povzetju.

'-j! \
r
t

I r

Dne:. ................ ..yju
Podpis naroča

Vse informacije o knjigah - priročnikih objavljamo v časopisu 
Časopis DE in knjige lahko naročite pri ČZP Enotnost, Ljubljana,
tinova 4, telefoni (061) 321-255, 110-033, 313-942, 311-956. 
Fax. (061) 317-298
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PREŠTEVANJE 
TISTIH NA CESTI

Prav gotovo ni naključje, da je vlada tik pred sprejemanjem 
°ttiejevalnih ukrepov na področju brezposelnosti prišla na dan 
. ^pico dodatnih podatkov s tega področja, še posebej s tem, da 
le v Sloveniji po merilih Mednarodne organizacije za delo (ILO) 

5-000 brezposelnih in ne 125.000, kolikor jih je po uradnih 
Podatkih zavodov za zaposlovanje.

i pomeni, da je bila maja 
S °s stopnja brezposelnosti

*aV S6<< ^ *n ne -^2,4 odstotka, 
.glt kakšno stopnjo se uvrščamo 

P°d evropsko povprečje in ne 
e° v sam vrh kot poprej. Na-

os1

/sef

men je jasen: že na julijskem 
zasedanju državnega zbora 
naj bi hitreje dosegli nekatere 
spremembe delovnopravne 
zakonodaje in zakona o brez
poselnosti.

OBRATNA
AMBULANTA

Piše: prim. doc. dr. Anton Prijatelj

Drugačen dopust

. Gostinci iz Cerknega po radiu reklamirajo drugačen dopust 
]n Ponujajo svež zrak, sprehode, ribolov in ne vem kaj še vse. 
t-epo jn priporočljivo.

Ko sem bil te dni na Češkem, nas je Slovence v nekem 
9radu vodič povprašal, ali imamo kaj morja. Na naš pritrdilni 
odgovor je hitro dodal še vprašanje, koliko morja imamo. 
Naših skromnih 42 kilometrov obale se mu je zdelo kar dosti. 
Pravijo, da Čehom od vseh naravnih bogastev manjka samo 
morje.

Razvajeni z dolgo in razčlenjeno obalo Jadranskega morja 
v naši bivši državi smo bili prepričani, da moramo letovati le ob 
morju. Sedaj se morajo naše navade nekoliko spremeniti. 
Pravzaprav se že spreminjajo. Berimo oglase potovalnih 
ageneij, ki nam ponujajo izlete, dopuste v kar nekam ekso- 
'fcne dežele (pri tem kot zdravnik takoj pomislim na nešteta 
Cepljenja in nevarnosti nalezljivih bolezni, ki jih pri nas poz- 
harno le po imenu).

Tisti, ki so petični, jo bodo mahnili privatno ali organizirano 
v lujino. Pri tem ne smejo pozabiti, da so tudi v tujini nevarno
sti, četudi veliko manjše kot v nekaterih naših bivših republi
kah. Ko preberemo, da so nekje na Jadranu preluknjali ribiško 
^bjo in pri tem ribiča ubili, si mislimo, da so to naredili nalašč, 
čaja ne bi bilo turistov na nekoč tako opevano obalo in morje.

2e lani in predlani sem pisal, da bomo morali spremeniti 
čaše dosedanje navade. Prav hudo mi je, ker sem pred 
desetletji tako propagiral počitniške domove za podjetja. Se- 
9aj podjetja, ki so v stiski, najprej prodajo počitniške domove, 
ca jih niso že zasegli. Tudi usoda preostalih domov je na moč 
dvomljiva.

Spremenimo torej svoje navade. Če smo pri denarju, potem 
aze izbiramo kraj dopusta. Če pa se nam piše bolj slabo, kot 
Se Piše večini, se odločimo za dopust v Sloveniji.

Nisem turistični delavec niti podkupljen od kake agencije, 
Pac pa dobro vem, da je naša Slovenija lepa, da jo poznamo 
Premalo in bi bila potovanja po Sloveniji kar primerna.

Ze lani sem priporočal toplice. Toplic je v Sloveniji kar 
Precej. Tistim podjetjem, ki imajo še kakšno stanovanjsko 
PHkoijc0 bi toplo priporočal, da jo odpeljejo v kamp, ki je 
ajbližji kakšnim toplicam. Najmlajši delavci resda ne bodo šli 

ja na počitnice, saj je tam malo manj »žurov« kot ob morju. 
0 pa poleg njih tudi starejši delavci (kolikor niso vseh na ta ali 
ni način spravili v pokoj), ki so potrebni počitka in razgibava

nja v topli termalni vodi.
Ne bom znova pisal o kmečkem turizmu. Le nekaj besed 

istim, ki gredo na dopust k sorodnikom na kmete. Obnašajo 
aJ se kot turisti v kmečkem turizmu, ki vedno in povsod radi 

Pomagajo pri kmečkih delih in opravilih. Ne pozabimo, da smo 
km V-tI- ®]ove,n.ci al' vsaj večina nas dva ali tri rodove nazaj 
rnecki sinovi in hčere. Ne pozabimo svojega porekla. Razgi- 

na svežem zraku ne bo našemu zdravju prav nič 
odilo, prej mu bo koristilo. Sicer pa so tako govorili in pisali 

Ze Pred desetletji.

Gre za metodologijo, ki 
' s pomočjo ankete določa ka
drovski potencial posamezne 
države in s tem v zvezi tudi 
število brezposelnih, ne za
jema pa nikakršnih ekonom
skih pokazateljev brezposel
nih in ne daje socialne slike. 
Imamo torej narejeno primer
javo z državami Evropske 
skupnosti po številu brezpo
selnih, o tem, kakšen je soci
alni položaj naših brezposel
nih v primerjavi s tistimi 
v evropskih državah, pa ni po
datkov.

Tri merila
Marsikomu ni jasno, zakaj 

imamo naenkrat kar za 40.000 
manj brezposelnih. Gre eno
stavno za drugačne kriterije, 
katera oseba se šteje za brez
poselno. Po strogih kriterijih 
mednarodne metodologije se 
med brezposelne štejejo le ti
ste osebe, ki zadoščajo nasled
njim trem pogojem: prvič, da 
so stare nad 15 let, niso zapo
slene in v tednu pred anketi
ranjem niso opravljale nika
kršnega dela za plačilo; dru
gič, da so v zadnjih štirih ted
nih pred anketiranjem iskale 
delo; tretjič, da so priprav
ljene začeti delati v dveh ted
nih od dneva anketiranja, če 
bi delo našle. Če spustimo de
nimo samo tretji kriterij, do
bimo v Sloveniji že 94.000 
brezposelnih!

Razlika v številu brezposel
nih po definiciji ILO in po re
gistru služb za zaposlovanje je 
običajna tudi v drugih drža
vah. Zato je brezposelnih po 
omenjenih kriterijih tudi dru
god od 5 do 40 odstotkov manj 
kot po registrih. Tako je bila 
na primer v Franciji ta razlika 
v letu 1992 v povprečju 460 
tisoč, v Nemčiji (brez vzhod
nih dežel) okrog 500 tisoč, na 
Portugalskem 70 tisoč, na Ir
skem 27 tisoč.

Anketa o kadrovskem po
tencialu v Sloveniji - opravili 
so jo pod vodstvom dr. Ivana 
Svetlika na Inštitutu za druž
bene raziskave ob sodelovanju 
zavoda za zaposlovanje in za
voda za statistiko - je zajela 
8272 gospodinjstev, anketira
nih pa je bilo 23812 oseb - čla
nov gospodinjstev, kar je 1,2 
odstotka prebivalstva Slove
nije. Telefonski del ankete je 
letos potekal od 8. maja do 6. 
junija.

54.000 odpuščenih 
delavcev

Zaskrbljujoč je podatek, da
je v Sloveniji v zadnjih osmih 
letih izgubilo delo 285 tisoč 
ljudi, ki so vse do danes še 
vedno delovno neaktivni. Med

njimi je 54 tisoč odpuščenih 
delavcev ali 19 odstotkov 
vseh, 62 tisoč ali 21 odstotkov 
je predčasno upokojenih, 
redno upokojenih pa je 106 ti
soč ali 37 odstotkov. Izsledki 
raziskave kažejo na hitro upa
danje delovno aktivnega pre
bivalstva ter njihovo prehaja
nje med neaktivne. Aktivnega 
prebivalstva je 57,7 odstotka. 
Upadanje delovne sile in po
večevanje števila neaktivnega 
prebivalstva sta predvsem po
sledica predčasnega upokoje
vanja. V servisnih dejavnostih 
prevladuje redno in predčasno 
upokojevanje, v industriji pa 
odpuščanje delavcev.

Največ brezposelnih je tudi 
po tej anketi med mladimi in 
neizobraženimi. Razveseljivo 
pa je, da se intenzivnost iska
nja zaposlitve med brezposel
nimi povečuje. Pri iskanju za
poslitve uporabljajo največ
krat dva kanala. Glavni in 
najpomembnejši kanal je za
vod za zaposlovanje, uveljav
ljajo pa se tudi neposredni ka
nali. Čedalje več brezposelnih 
išče delo neposredno pri delo
dajalcu, s pomočjo sorodnikov 
in prijateljev ter oglasov. Pov
prečni čas iskanja zaposlitve 
je leto dni in 7 mesecev. Sa
mozaposlovanje upada.

več poudarjajo, drugi spet obstoj revščine zanikajo ali si 
pred njo zatiskajo oči. Problem pa je. da niti strokovnjaki 
niti državni uradniki ne znajo izmeriti njenih razsežnosti. 
Najhuje pač revščino občutijo reveži.

Druga sporna, problematična točka je debata, zakaj je

reverztJvač famkriv Dnaiaafe da 225 ZogoTridZ ^„2 $£g££Sl tjl
cino zaradi padajočih realnih zasltžkJ,izgule dela, zelo 
zelo omejenih zaposlitvenih možnosti, ker so brez pri-

v v

REVŠČINA JE 
PROBLEM REVNIH

’

« * m-

so

nas čakajo na delo okoli šest mesecev, s srednjo izobrazbo

■

O

.. med njimi nikogar, ki bi to želel biti. Nasprotno, ljudje se 
svoje revščine sramujejo, skrivajo jo pred radovednimi 
pogledi okolice in šele najhujša življenjska nuja jih prisili, 
da potrkajo na kaka vrata in zaprosijo za pomoč.

DELEŽ OSEB, KI SO OPUSTILE/IZGUBILE ZAPOSLITEV V ZADNJIH 8 LETIH 

PO DEJAVNOSTIH IN TREH NAJPOMEMBNEJŠIH VZROKIH

%
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Legenda:

odpuščen, Izgub.delo 

predčasno upokojen 

redno upokojen

industrija servisne dejavnosti

Čeprav brezposelni iščejo 
predvsem zaposlitev s polnim 
delovnim časom, so se pri
pravljeni zaposliti tudi za 
skrajšani delovni čas. Na ža
lost pa to nima odziva pri de
lodajalcih, saj so zaposlitve 
s skrajšanim delovnim časom 
zanemarljive.

STRUKTURA PREBIVALSTVA (15 LET IN VEČ) 
PO AKTIVNOSTI, AKP 91, 92, 93

brezposelni
r i s

oktober 91

maj 93

83 3.3
pom.družin.člani - 2.5

F 1.7

druge oblike dela*
1 1.6

9.5
samozaposleni - ■ 7.3

6.4

zaposleni __ j 46.1
1 42.8

• V letu 91 kategorije ‘druge oblike 
dela' ni bilo.

Dvojni zaslužkarji
Številni komentarji v javno

sti, da brezposelni nočejo de
lati, so iz trte izviti. Ravno na
vedeni podatki kažejo, da si 
brezposelni prizadevajo priti 
do dela, ga iščejo, če ga naj
dejo, ga tudi opravljajo.

Drugi očitek je, da brezpo
selni dvojno zaslužijo. To je 
pogostokrat res, saj imajo lju
dje običajno več virov dohod
kov. Vendar se tega ne da re
šiti z omejevanjem njihove 
pripravljenosti za delo, njiho
vim kaznovanjem, če hočejo 
delati in si izboljšati standard. 
Še posebej ne zato, ker je s po
daljševanjem trajanja brezpo
selnosti vse več tistih, ki zgub
ljajo nadomestilo za brezpo
selnost, dobivajo skromno so
cialno pomoč in morajo ne
kako preživeti.

Žal anketa ne prinaša po
datkov, v kakšnih ekonom
skih razmerah živijo brezpo
selni, saj ekonomskih primer
jav niso delali. Ljudje si po
magajo, kot vedo in znajo, 
tudi z iskanjem dodatnega 
dela. Država bi zato morala 
najprej posredovati na po

dročju povpraševanja po de
lovni sili, ne pa na strani po
nudbe. To pa je moč urediti 
z davčno politiko prispevkov 
in davkov.

»Doslej je prevladovala 
tako imenovana mehka razli
čica izgube dela, ki se je 
v praksi kazala predvsem 
s predčasnim upokojevanjem. 
Zato smo dosedanje obdobje 
ekonomske krize premostili 
brez izrazitih socialnih kon
fliktov. Zdaj pa se približu
jemo trdi različici ekonomske 
krize, saj se izrazito povečuje 
delež odpuščenih delavcev.«

V Evropski skupnosti na- 
_ menjajo kar četrtino do polo
vice sredstev, ki so namenjena 
brezposelnim za odpiranje no
vih delovnih mest. če vlada ne 
bo sprejela učinkovitejše poli
tike aktivnega zaposlovanja 
in ukrepov, ki bodo spodbu
jali odpiranje novih delovnih 
mest, bo pri nas prišlo kaj 
kmalu do zaostrovanja na po
dročju odpuščanja delavcev in 
socialnih nemirov. Najbolj 
prizadeti so mladi in nekvali
ficirani. Zanje je edini izhod 
dodatno izobraževanje.

Marija Frančeškin
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Humoreska

Sumljivi
novinarji

• •

- No, o čem bomo danes govorili? smo kar z vrat vprašali goste 
v bifeju Bližnja srečanja posebne sorte. Seveda pa je naše vpraša
nje predvsem veljalo tovarišu Neposrednemu proizvajalcu raznih 
strok, ki je kot navadno že pred uradnim delovnikom tičal 
v svojem kotu za šankom in pil pivo.

»Veste kaj,« je preteče dejal: »Vi pa kar tiho bodite. Vi novi
narji imate že dovolj masla na glavi.«

- Kaj pa vam je? Kaj pa so vam novinarji storili žalega? Morda 
jaz? Na dan z besedo!

»Nič žalega mi niste storili, ampak preprosto ne zaupam vam 
več. Tudi vam ne.«

- In zakaj ne?
»Oh, se delate nevednega, kot da bi pravkar prišli na svet. Kaj 

pa tisti spisek, ki ga je objavila Mladina, pa potem povzel Slove
nec? Spisek novinarjev, ki so sodelovali ali pa bili povabljeni 
k sodelovanju s Kosom...«

- Zdaj pa čisto nič ne razumem. Mešate nekakšno omitolo- 
gijo...

»Kaj pa je to omitologija?«
- No, ptičeslovje...
»Kakšno ptičeslovje?«
- Pravite, da novinarji sodelujemo s kosom.
»Aha, tole sprenevedanje me še bolj utrjuje v prepričanju, da 

ste vsi novinarji imeli nekaj s Kosom, ampak ne s ptiči, pač pa 
z zloglasno obveščevalno organizacijo tako imenovane JLA.«

- A to ste mislili? Pa saj je objavljen spisek in na njem ni 
našega imena. Pa še celega kupa novinarskih imen ni na njem. 
Torej mi nismo bili sodelavci...

- O, ho! Na spisku je pol Dnevnika, pa pol zdajšnje Republike, 
pa novinarji z Dela, televizije, radia, celo Slovenca... In kdo 
pravi, da je to edini spisek? Kaj če se jutri pojavi nov spisek, na 
katerem bo tudi vaše ime?«

- Dragi tovariš Neposredni! Vi torej dvomite v Delavsko enot
nost! Vi dvomite v časopis, ki že več kot dve leti objavlja dobe
sedno vaše misli. In vi nam ne verjamete?!

»Dobro, dobro. Ampak prej hočem videti vse spiske. Do takrat 
vam ne verjamem.«

- In če nas na teh vseh spiskih ne bo, kaj potem, se boste 
opravičili?

»Kar mislite si! Potem boste šele sumljivi, kajti prav posebno 
tajni agenti so zagotovo na prav posebno tajnih spiskih. Torej kar 
nehajva. Pa da ne boste tegale, kar sva govorila, napisali! Sicer 
vas bom tožil, pretepel, zmasakriral...«

- Pa boste še en pir!? Na naš račun?
»Bom! Bom tudi jaz vsaj kaj imel od tajnih služb!«.

Bogo Sajovic

Nekateri bi lahko v Las Vegas, 
drugi komaj do Munchna...

Kolega Franjo Krsnik, sicer se
kretar Sindikata kemične, neko
vinske in gumarske industrije Slo
venije, je prejel vabilo, naj se ude
leži ICEF - svetovne konference 
kemične industrije v Las Vegasu. 
Konferenca bo sestala 8. in 9. okto
bra letos. Cene niti niso tako za
skrbljujoče. Toda Franjo Krsnik si 
kot znan »šparovc« česa takega ne 
upa dovoliti. Saj bi moral za to 
bržkone imeti referendum v svojem 
sindikatu.

Mimogrede, na to konferenco so 
povabljeni tudi nekateri ekssvo- 
bodni sindikati. Ker pa niso v Svo
bodnih, še niso polnopravni člani. 
Franjo Krsnik se po zagotovilih iz 
neuradnih virov konference v Las 
Vegasu ne bo udeležil.

Kako bi se jo upal, ko najpo-

NAJPOMEMBNEJŠA STRAN

membnejši šef največjega kovinar
skega sindikata vendarle seže samo 
do Munchna in Beljaka.

-TUDI JAZ. 
JEM DOBIL 

REGRES 

2A POPUST.

- - - - - - N- - - -

Z t

ffi

ys^c
h <

V i' h i

■Hjrmttrtm o Q
£J

>

AVTOR:
BORUT
LEVEC

VAS V 
EGIPTU V 

BLIŽINI 
LUKSORJA

AMERIŠKA
ZVEZNA
DRŽAVA

NEDOTAK
LJIV

PREDMET

GROBO
IACEDOM, _ 

SUKNO

ZAOKROŽE
NO^

ZEMLJIŠČE

LOJZE
SVETE

ZMES 
PLINOV, KI 

NAS
OBDAJA

UBITI
ITALIJANSKI

POLITIK
(ALDO)

ŠVICARSKO
FRANCOSKI

PISATELJ
(CLAUDE)

POVITEK
PROTI

LOKALNEMU
VNETJU

ŠKATLICA
ZA

MAZILA

HRVATSK!
SAHIST

(BRANISLAV)

GLAVNI
ŠTEVNIK
REKA V 

ŠVICI

SLOVENSKI
KIPAR

(FRANCE)
NEMŠKI

AVTO

SLOVENSKA
IGRALKA
(MAJDA)

NAOČNIKI
DOLINA V 
JULIJCIH

DELAVSKA
ENOTNOST

DENARNI
FOND

FRANCOSKI
FILOZOF

(HIPPOLVTE)

MOŠKO
SVEČANO
OBLAČILO

PEVKA
KESOVIJA
PISATELJ
KANIŽAJ

POLITIK
MIKOJAN

PRAVILO 0 
ZVEZNOSTI 
NARAVNIH 
POJAVOV

REKA
SKOZI

MUNCHEN

KRŠČANSKA
VERSKA

SKUPNOST

MERSKA 
ENOTAZA 

ZLATO

NAGRADNA
KRIŽANKA

RAHMANINOVA
OPERA

MEDNAROD.
BEGUNSKA

ORGANIZACIJA

ŽENSKO
IME

GRŠKA
ČRKA

KREDITNA
BANKA

INDIJSKI
DROBIŽ

TROPSKA
OVIJALKA

ANTON
NANUT

OTOK V 
SREDOZEMLJU

OTROŠKI 
NAZIV ZA 

HLADNOST

ŽENSKO
IME.

JASNA

VRSTA
MENICE

SLOVENSKI
PRIDIGAR
(JERNEJ)

IGRALKA
MOORE

PTIČ
PEVEC

GOZDNI
POLŽ

UVODNA
SLOVESNA
SKLADBA

PRIPRAVIL
SALOMONOV

UGANKAR

SLIKARSKA
TEHNIKA

INDONEZIJSKA
TISKOVNA
AGENCIJA
EVROPSKO
GORSTVO

SOLUNSKI
(OSARKAR.

VRSTA
»BUČA

AMERIŠKA
KUKAVICA

ŠKRAT

ITALIJANSKI
KEMIK

(GIULIO),
NOBELOVEC

1963

IGRALEC
DELON

MESI 
V TURI

SMOLETOVA
DRAMA

PISATELJICA
PEROCI

PETERO
MOJZESOVIH

KNJIG
ZVEZA

TABORNIKOV

DOMAČE
ZENSIŠKO

IME

MESJO 
V JUŽNI 

FRANCIJI

FILMSKA
ZVEZDA

IVAN
CANKAR

ČEŠKI
SKLADATELJ

NANDE
VIDMAR
JUŽNO- 

IŠKIAMERII
GRM

IZOLSKI
"3LACVESI
TUL

KONTAKT,
SPOJ

IGRALEC
CIGOJ

JEZERO
V

ETIOPIJI

ČRNA
POLJSKA

PTICA

Nagradna križanka št. 33
Rešeno križanko nam pošljite do 9. avgusta 1993 na naslov: ČZP 

Enotnost, Dalmatinova 4, 61000 Ljubljana p. p. 479 na dopisnici ali 
v pismu s pripisom Nagradna križanka št. 33

Nagrade so: 1.000, 700 in 500 tolarjev 
Rešitev nagradne križanke št. 31

OSMAN, SNAGA, STERI, FALOT, TRTICA, RABA, KRALJ SMEHA, 
SO, AID A, ORK, VA, KOTLARNA, BANKOVEC, ALAIN, ANGOLA,

VICE, DENVER, JUDINJA, LETO, ETE, CANKAR, EKAR, BG, EČ, 
ADJANI, SLUH, BOBNAR, REPIN, KORAKI, OBNOVA, ROK, IBE- 
RIA, ZEEMAN, ANA, MULDE, DERŽAJ, IK, YL, ANGARA 
Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 31:

1. Vera Janežič, Kančeva 14, Ljubljana
2. Marija Petan, Na Jami 3, Ljubljana
3. Čejvan Jan, Novi trg 1, Ljubljana 
Nagrade bomo poslali po pošti. SALOMONOV

UGANKAR
Križanko pripravil b>T

Horoskop

ZADOSTEN DOKAZ
Dvajseta leta tega stoletja, torej leta po prvi svetovni vojni, so v Združen' 

državah znana kot »nora dvajseta.« Pečat tem norim letom so dajali kra'1 
baseballa in boksa, ki so privabili na športna prizorišča na desettisoče ljud'1

hitrega in lahkega zaslužka, pa gangsterji, ki so služili milijone s tihotapil® 
njem prepovedanih alkoholnih pijač žejnim državljanom, pri tem pa tu in taj 
poskrbeli za spektakularne strojnične obračune s konkurenčnimi bandaP’ 
Tem norim letom pa je svoj pečat vtisnil tudi industrialec Henry Ford (ror 
20. julija 1863). Ford je namreč v teh letih poslal na trg avto, ki je bil poceni' 
dostopen tudi širšemu krogu državljanov. Model T ali »tin Llzzy« (pločevin®: 
sta Lizika) se je zlasti prikupil mladim, ki so ga uporabljali v čedalje večjem! 
številu. Seveda nad avtom niso bili vsi ravno navdušeni, zlasti ne umitF 
konzervativnejši državljani, ko so po ameriških mestih poleg športnih navpu
šencev in streljajočih gangsterjev začeli besneti še objestni mladci v svoj' 
vozilih. Na zadnjih sedežih Lizike so se dogajale tudi druge vragolije, nekaki 
so dvto imenovali kar »bordel na kolesih«, kar pri umirjenih državljanih n
povečalo priljubljenosti avta. Ford si zaradi tega sploh ni belil las, saj j® U 
odlični prodaji omenjenega avtomobila njegov imperij, in seveda tudi band1

I
račun, rasel in rasel.

To, daje avto poceni, pa ima kdaj tudi negativne posledice. Tako se je F0'c 
nekoč peljal po cesti v modelu T in ob cesti naletel na neki drug model1 
katerega voznik se ga je trudil popraviti. Ford se je ustavil, vzel iz svoje9‘ 
prtljažnika potrebne nadomestne dele in popravil pokvarjeni avto. DrU9 
voznik mu je hotel v zahvalo za uslugo in dele plačati nekaj bankovcev. FoF 
je odklonil plačilo in dejal:

»Hvala, ni potrebno. Meni se prav dobro godi.« ..j
»Ne verjamem, gospod,« je rekel togotni voznik. »Sicer bi si nabavili bol5 

avto, kot je ford.«

V tem tednu so se rodili še ameriški izumitelj John Ericson, italijan®^* I uuim aniCMOM Izumitelj UUIIII CIIUSUII, iicrnj^4'
umetnik Giorgio Vasari, francoski naravoslovec Jean Baptiste Lamarck 
rimski cesar Klavdij.

£>et»

Pa vendarle 
na zdravje, 
tovariš Sašo

Vaš in naš, sicer spoštovani časopis je z razkritjem skrbno 
čuvane gasilske skrivnosti o odvzemu priznanja fotoreporterju 
Sašku Bernardiju vnesel v uradne gasilske in gornjegrajske 
kroge pravo paniko. Priznanje mu je podelil nepravi naslov, 
gasilci, namreč, seveda po pomoti. Za dolgoletno aktivno sodelo
vanje so mu ga hoteli podeliti gostilničarji, skupaj z naslovom 
najbolj zbadljivega pivca. Po objavljeni informaciji so se močno 
ohladili odnosi med nosilci šankovske dejanvosti in porabniki 
gasilci. V škodo obeh, o tem ste lahko prepričani. Prvi očitajo 
slednjim, da jim hodijo v zelje, poravnava pa ne bo možna, kerje 
predsednik gasilskega društva Gornji Grad abstinent in po božji 
volji celo sorodnik tovariša Bemardija.

Tovarišu Bernardiju pa sporočamo, da naj svojo življenjsko 
sotrudnico Marinko obdrži. V posest je dobil mlado, nerabljen0 
tovarišico, vrniti pa želi bolj ali manj od njegovih pogruntavščin 
preparirano staro damo. Kljub težkim časom smo se v Gornjem 
Gradu pripravljeni žrtvovati in namesto nje prejemati njeno 
skromno penzijo, s katero bi poskušali otopliti odnose med ga
silci in lastniki šankov.

PS:
Gospod urednik!
Dovolite, da se Vaši razvedrilni šali na račun gornjegrajskih 

gasilcev in našega skupnega sodelavca in prijatelja Saška pri
družimo tudi Gomjegrajčani. V dogovoru z njim Vam pošiljamo 
odgovor oziroma repliko na objavljeno notico v prejšnji številki, 
s katero želimo seveda brez zle namere popestriti poletno branje- 
Še naprej Vam želimo veliko uspeha in srečno roko pri urejanju 
časopisa slovenskih delavcev.

Za Gomjegrajčane
Edi Mavric

Julij se izteka. Letošnji nima veliko možnosti, da bi dosegel kakšne ^ 
toplotne rekorde. Kljub pogostim in izrazitim ohladitvam pa tudi nismo' 
doživeli posebno nizkih temperatur. Najnižje izmerjene julijske tempe
rature v zadnjih štiridesetih letih so presneto nizke: v Ljubljani 5.1, na 
letališču Brnik kar 1.7, v Murski Soboti le 0.8, ob morju v Portorožu 
11.9 °C in še bi lahko naštevali! V Ljubljani pa temperatura letos 
v juliju ni padla pod 8 stopinj. Pogosti prehodi front nam niso prinesli 
kdovekaj dežja. Pa kako bi bil potreben. Toda poleti ne moremo 
pričakovati, da nam bo narava povrnila zimski padavinski primanjkljaj- 
če bi bilo poletje tako sušno kot lansko, bi bilo še slabše. No, polovica 
ga je še pred nami in v avgustu se lahko vse obrne še na glavo, Pa 
najsi bo vročina, suša ali dež!

Pregovor pravi: »Če na Petrovo (30. julij) grmi, tisto leto lešnikov in 
orehov ni.« Včasih je bilo res tako, dandanes pa se ena slaba letina 
v ponudbi hrane sploh ne pozna. Gremo v trgovino in kupimo! Posel 
mora teči naprej. Pa uvozimo od tam, kjer je bila narava radodarnejša- 
O vremenu v naslednjih dneh pa govorijo že avgustovski pregovori- 
»Če je o Porcjunkuli (2. avgust) vročina, huda bo prihodnja zima"- 
»Če o Ožbaltu (dan kasneje, 3.) dežuje, še dolgo ni lepega vremena." 
V torek si torej lahko napoveste vreme vsaj za nekaj dni vnaprej.

Po prehodnih pooblačitvah v sredo je vreme spet poletno in vroče- 
Zaradi vročega zraka v nižjih zračnih plasteh se lahko popoldne pojavl 
kakšna nevihta. Vroče in soparno bo ves konec in pričetek prihod
njega tedna. Kot kažejo prognostične karte, nekaj časa ne bo nove 
fronte, vsaj take, ki bi bistveno vplivala na vreme pri nas. Morda pa se - 
bo šele avgusta začelo vroče poletje!?


